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PERSPEKTIVE
našega kongresa
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Bližamo se z naglimi ko
raki kongresu, ki je za 
nas, kot Avtonomno fede
racijo KPI, prvi. Federal
ni komite in kontrolna 
komisija sta obširno raz
pravljala o tezah; diskusi
ja se sedaj še poglablja v 
celicah :n sekcijah.

Predkongresna dejavnost 
spvprada letos z resno ob
vezo z it naglo obnovitev iz
kaznic in široko akcijo 
pridobitve novih članov. 
Obe akciji sta skupno po
vezani z razvojem politič
nih pobud za mir, deželno 
avtonomijo, gospodarsko 
obnovo Trsta, dosego jam
stev za utrditev podjetij 
1RI, ki so resno ogrožana 
spričo izjav ministra Fer- 
rari-Aggradija, za sestavo 
zahtev v vidiku volilnih 
borb na našem področju 
(pokrajina, občine, senat).

Volitve v velikih in sred
njih tovarnah so utrdile 
položaj enotnega sindika
ta in dgle dokaz sindikal
ne poživitve. Nakazale pa 
so obenem potrebo, da se 
komunisti predstavijo v to
varnah ne samo kot najak
tivnejši in najpožrtvoval- 
nejši borci za sindikalno 
stvar, marveč da se pred
stavijo tudi s političnim 
programom partije, ki 
mora položiti v Trstu kot 
v Italiji, temelje za obno
vo socialnega ustroja, o- 
mejitev oblasti monopo
lov, udeležbo ljudskih 
množic na vodstvu dežele, 
za pogumnejše napredova
nje naše zunanje politike v 
smeri pobud, ki naj posta
vijo Italijo na čelo — in 
ne v zadnje vrste —, raz
vojnega procesa. Ta pro
ces naj omogoči Italiji, da 
bo v Sredozemlju in v sve
tovnem merilu lahko dala 
resen d'bprinos, ki bo v ko
rist vsega italijanskega na
roda in vsega človeštva, kot 
tudi doprinos za stvar mi
ru, popuščanja mednarod
ne napetosti in stvar mir
nega sožitja, ki ga Trst — 
v okviru republike — še 
posebno potrebuje.

Zadnji navdušujoči u- 
speh enotne liste obnove 
na volitvah v Delavskih za
drugah, je povzročil pre
plah in zmedo v vrstah ti
stih, ki so sprejeli in goto
vo tudi svetovali vse naj
bolj nizkotne manevre, da 
bi iztrgali članom njiho
vo slavno ustanovo. Ome
njeni uspeh mora postati 
Predmet diskusije spričo 
Perspektiv, ki se tudi v 
Trstu odpirajo za sklepa
nje zavezništev, iskanje 
točk na široki podlagi, kot 
je bil primer odbora starih 
elanov Delavskih zadrug, 
bi so ga sestavljali ljudie 
najrazličnejših političnih 
struj. Ne bo odveč če pod
črtamo, da so prav te dni 
demokratične liste v repu
bliki, ki so jih poleg ko
munistov in socialistov se
stavljali tudi socialdemo
krati in neodvisni, prido
bile dve občini.

Priprave za kongres, ne 
samo da ne bodo zausta- 
vile drugih dejavnosti in 
P°bud, marveč morajo bi
ti že sedaj, v teku disku
sije dokaz, da se je pre
težno število tovarišev 
trdno prepričalo o nenado
mestljivi vlogi naše partije 
*ato, da bo postala Italija 
moderna dežela, kot zahte- 
va velika večina ljudstva, 
da bodo delovne množice
ahko živele in delale v 

miru in boljših življenj
skih pogojih.

Naša partija je velika in 
moderna stranka, največja 
P°gonska sila civilizacije

in napredka. To priznava
jo tudi naši nasprotniki, ki 
nočejo zapirati oči pred 
velikanskimi koraki na
prej, ki so jih napravili 
narodi tistih dežel, kjer 
korakajo komunisti — sa
mi ali z drugimi demo
kratičnimi silami — v so
cializem in komunizem.

Naša partija bo res mo
derna, v kolikor bo zna
la tolmačiti težnje ljud
skih množic v odtenkih 
razližno razčlenjenih zah
tev, ki pa vse težijo k ust
varitvi nove in boljše člo
veške družbe, v kolikor bo 
znala mobilizirati velike 
množice delovnih ljudi in 
njihovih zaveznikov za 
dosego takih pogojev, ki 
bodo omogočili uresniči
tev njihovih teženj.

Naša partija je v Trstu 
bogata na dolgih in trdih 
izkušnjah borb in uspe
hov, zgodovinsko povezana 

najsvetlejšimi socialisti
čnimi tradicijami ljud
skega gibanja, ideološko 
utrjena z večletno borbo 
proti revizionizmu. Danes 
je naša partija na poti, da 
postane množična partija, 
premostivši odločno dru
go nevarno oviro, ki je še 
vkoreninjena v njenih vr
stah kot tudi v vrstah de
lovnih množic, to je sek- 
taštvo, ki je sad dela sov
ražnikov, kateri so hoteli 
izpodkopati njen obstoj.

Naš kongres, predkon
gresna diskusija, politične 
pobude, ki se bodo vrstile 
v vseh fazah, vpis tisočev 
novih tovarišev in tovari
šic, bodo najboljši dopri
nos tržaških komunistov za 
večje perspektive, ki jih 
IX. kongres Komunistične 
partije Italije odpira ita
lijanskemu narodu nà nje
govi poti v socializem.

PAOLO SEMA

VII. KONGRES
Delavske socialistične partije 
Madžarske

Kaj je komunizem?

Tov. Kadar je prikazal vzroke 
kontrarevolucije in kako je 
partija popravila storjene napake
Tov. Hrusčev o madžarskih 
problemih in o mednarodnem 
političnem položaju
Nov petletni gospodarski načrt 
LR Madžarske

Ob prisotnosti približno tisoč 
delegatov in delegacij 46 brat
skih komunističnih in delavskih 
partij, se je začel v ponedeljek 
zjutraj v Bupimpešti VII kon
gres Delavske socialistične par
tije Madžarske, ki je prvi po 
tragičnih novembrskih dogodkih 
iz leta 1956. Poročilo Centralne
ga komiteja je podal prvi sekte, 
tar partije tov. Janoš Kadar. 
Poročilo zajema analizo zu
nanje in nostranje politike, 
Madžarske gospodarske in so
cialne perspektive in položaj v 
partiji. Poročilo je obenem 
poglobljena analiza vzrokov, ki 
so privedli novembra 1956 do 
znanih tragičnih dogodkov, je 
pa tudi prikaz prizadevanj, 
trdega dela in naporov partije 
za zacelitev ran, ki jih je kon
trarevolucija povzročila pred le
ti Madžarski.

partije. Vstaja od 23. oktobra 
1956 in vse poznejše akcije so 
imele kontrarevolucionarni zna. 
čaj, ker so hotele zrušiti ljud
sko oblast. Toda ne smemo 
prezreti tragične okoliščine 
je dejal Kadar da so bili 
med zakletimi sovražniki ljud 
ske republike tudi ljudje, poli 
lično manj zreli, ali prevarani 
in zagrenjeni, ki so se udeležili 
kontrarevolucije ne da bi se za
vedali, da so njihova dejanja 
kontrarevolucionarna.

Prvi sekretar partije je v na
daljevanju navedel vzroke, ki 

privedli do tragičnih dogod
kov. Naštel je štiri poblavitn 
in sicer : napake Rakoši jevc
skupine, akcijo starih gosposkih 
razredov, politiko imperialistov

Kot smo že uvodoma omenili 
so na kongresu prisotne delega

Vrstni red 
kongresov 

sekcij
V času od. 7. decembra 

1959 do 7. januarja 1960 
se bodo vršili naslednji 
sekcijski kongresi :

7.12. — Domjo
10.12. — Arzenal
11.12. — Mačkovlje
12.12 — Boršt
14.12. -— Barkovlje in 

Rocol
16.12. — Sv. Alojz, Cu- 

riel in Sr. Jakob
17.12. — Tovarna stro

jev in Prosek-Kontovel
18.12. — Barriera, Sv. 

Ivan-Podlonjer, Križ in 
Opčine

19.12. —- Devin
21.12 — Pratolongo, 

Kolonkovee in Skedenj
29.12. — Sv. Marko in 

Tomažič
7.1.1960. Milje

cije 46 bratskih partij, med te
mi Komunistične partije Sovjet
ske zveze, ki jo vodi tov. Ni 
kita Hruščev, KP LR Kitajske, 
ns čelu katere je sekretar CK 
lov. Čen Lin. Delegacijo KP 
Francije vodi sekretar tov. Du
el os. KP Italije tov. Giancarlo 
Pajetta, ki je imel v torek poz
dravni govor.

V prvi točki poročila CK je 
vprašanje zunanje politike Mad 
žarske, ki ima za osnovo — kot 
je poudaril tov. Kadar — zve 
stobo do socialističnega tabora 
toda istočasno hoče razvijati 
prijateljske odnose z vsemi na 
rodi, neglede na njihovo social
no ureditev. Poročilo ožigosa na
dalje Avstrijo, ki dopušča na 
svojem ozemlju delovanje vo
hunskih centrov in madžarskih 
fašističnih organizacij. Tudi vla
da ZDA izdaja še vedno vi
soke vsote za prevratniško de
lovanje proti LR Madžarski. 
Kljub temu — je dejal Kadar 
— pa iskreno želimo, da bi se 
lahko vzpostavili normalni 
odnosi z vsemi deželami, prav 
posebno z ZDA. Kar se tiče pri. 
sotnosti sovjetskih čet na mad
žarskih tleh. je tov. Kadar 
podčrtal, da ni to nikako vpra
šanje nostranje politike marveč, 
ker je Madžarska članica Var
šavskega pakta in ker je treba 
v mednarodnem merilu še mar
sikaj urediti. Madžarska pa je 
vedno pripravljena razpra
vljati o vprašanju istočasnega 
odhoda vseh čet, ki se nahajajo 
na tujih tleh.

in izdajstvo Nagva , Napake 
Rakošijeve skupine imajo bi
stveno vlogo in se konkretizi
rajo v kršenju notranje demo
kracije partije, kršenju sociali
sti čnv zakonitosti in deformaciji 
gospodarske politike. Resnost 
teh napak in nesposobnost, da 
bi jih popravili sta ošibeli dikta
turo proletariata, kar je pri
vedlo do globoke krize v življe
nju partije in do krize v vla
di. Vsi navedeni elementi so 
ustvarili ugodna tla sovražniku 

sprožitev kontrarevolucije.
V nadaljevanju je tov. Janoš 

Kadar prikazal, kako je partija 
porazila kontrarevolucijo, se lo- 
tila propravljanja napak in za
čela z obnovo dežele. Kongresu 
je nato predložil novi petletni 
načrt, ki predvideva, da se bo 
do leta 1965 industrijska 
proizvodnja povišala majmanj 
za 65% v primeri z 1958. kme
tijska pa za 30% ; nacionalni 
dohodkov se ho do konca pellet- 
ke povečal za 150%. Najavil je 
tudi poseben načrt za petnajst let 
ki je v celoti posvečen gradnji 
ljudskih stanovanj z državnim 
denarjem. V uresničitvijo tega 
načrta bo imelo v 15 letih 40% 
madžarskega naroda nova sta
novanja.

V svojem pozdravnem nago
voru, ki ga je imel tov. Niki ta 
Hruščev v torek, se je dotaknil 
v glavnem vprašanj : Madžarske 
in mednarodnega položaja, s 
posebnim ozirom na nemško

-prašanje. Omenil je tudi 
vrhunski sestanek, Adenauerje- 
vo stališče, znani predlog za 
splošno razorožitev in rezultate 
njegovega potovanje v ZDA.

Tov. Hrusčev je med drugim 
podčrtal važnost sklepov XX. 
kongresa ter težave, ki so nasta. 
le pozneje tudi ZSSR. ko se je 
nekaterih v vrstah KP SZ in 
tudi drugih partij «lotila
mrzlica» spričo teh sklepov, ki 
so jih smatrali za neumestne. 
Govoreč o dogodkih iz 1956, ki 
so se odigrali na Madžarskem, 
je dejal, da so predstavljali veli
ko nevarnost za socialistični ta
bor. Izrazil jo nato priznanje 
madžarskim tovarišem, ki so 
znali v treh letih uspešno pre
mostili težave in šibkosti ter za
celiti rane, katere je povzročila 
kontrarevolucija deželi. Glede 
kontrarevolucije je dejal, da je 
treba ugotoviti, zakaj je slednja 
lahko zasejala zmedo v deželi in 
v vrstah partije. V tako deli
katni zadevi, kot je gradnja so
cializma, si nihče ne more dovo
liti pogreškov, toda ko se to pri
peti, jih je treba pogumno 
priznati in pravočasno popraviti. 
In ta pogum je manjkal starim 
voditeljem Delavske partije 
Madžarske, ki so pozabili nauke 
marksizma-leninizma in se tako 
oddaljili od množic, da so več
krat v svojim dejanji zadeli

Objavljamo članek, hi je bil 
priobčen v francoskem tedni
ku «France nouvelle» z dne 
12. novembra 1959. Članek je 
napisal publicist Georges Gle- 
zerman.

Komunizem ni danes več «po. 
šast. ki straši Evropo», kot sta 
dejala Marx in Engels in tudi 
ni več predmet razprav, marveč 
stvarnost, ki se že vključuje v 
sovjetsko družbo.

Kako se spoznajo specifične 
značilnosti komunizma? Na to 
vprašanje nam George Glezer- 
man odgovarja tako-le :

Komuniste na splošno obto
žujejo. da hočejo izenačiti vse 
potrebe in okuse ljudi ter da 
hi o če j o razdeliti nagrmadena 
bogastva. Neki inozemski gost, 
ki je obiskal Sovjetsko zvezo, 
je nekega dne — očividno pod 
vplivom te propagande dejal 
Hruščevu : «Gospod Hruščev, ko 
sem hotel obiskali vašo deželo, 
so mi v moji vasi odsvetovali po
tovanje zato, ker je pri vas ko 
munizem. Toda vseeno sem s< 
odločil. Kaj sem videl v Sovjet
ski sveži? Pri vas ni niti znaka 
o komunizmu. Sprehajal sem se 
po ulicah, videl sem sovjetske 
ljudi ter se prepričal, da so vsi 
oblečeni in obuti ter zgledajr 
dobro. Videl sem tudi, da gra 
dite lepe hiše. Toda to vendar 
ni komunizem ! Komunizem je 
pri nas, ker v moji deželi so 
skoro vsi slabo oblečeni in 
lačni ».

ki jih je dal inozemski gost 
Hruščevu samo dokazujejo kako 
velika zmeda je v določenih 
mentalitetah, ki ne morejo ra
zumeti, da sla komunizem in 
revščina dva absolutno naspro
tujoča si pojma.

Dve obdobji
Komunistično gibanje je 

zraslo v vrstah proletariata, to 
je v vrstah najbolj revnih in 
najbolj zatiranih. Komunizem 
ne prihaja zato. da hi nadalje
val revščino, marveč zato. da jo 
za vedno odpravi, da odpravi 
razdelitev človeške družbe v 
razrede tako, da ho nekoč izgi
nil tudi proletariat. Komunisti 
razlikujejo dve fazi, t. j. dve 
stopnji komunizma : nižjo stop
njo, ki je prehod od kapita
lizma v socializem in višjo, pre. 
hod od socializma v komuni-

da ni še »popolni komunizem». 
Ta višja faza ne obstoja še v 
nobeni deželi, ker človeška 
družba ni še prišla do take 
stopnje razvoja. Nad miliardo 
ljudi živi danes od obale Pa
cifika pa do obronkov Jadrana 

v socialističnih deželah kjer 
gradijo novo družbo. Nekateri 
korakajo v socializem, drugi pa 
dokončujejo gradnjo sociali
stične družbe.

Vidne
značilnosti

• lastne tovariše, namesto, da hi 
zadeli sovražnike diktature pro. | Kar smo napisali ni nikaka 

I letariata. j šala, marveč gola resnica. Izjave,

V Sovjetski zvezi je socia
listična družba že zgrajena. 
Proizvodna sredstva niso več za
sebna last, izkoriščevalski razre
di so izginili, vse bogastvo je 
na razpolago ljudstvu. Osebna 
lastnina se omejuje na sredstva 
potrošnje, ki služijo za zadosti
tev osebnih potreb : hišni pred
meti. prihranki od dela. slano 

« vanjske hiše, turistična vozila 
itd.

Gornje značilnosti socializma 
so slične tudi višji fazi komu
nizma. Lenin je dejal, da se 
lahko uporabi besedo «komuni
zem ». toda ne sme se pozabiti.

Pomembna
na volitvah

zmaga naprednih sil
v Delavskih zadrugah

22. november bi moral pomeniti: 
vrnitev Delavskih zadrug 
v roke članov
Kako si demokristjani zagotav
ljajo Tvečinou v upravnem svelu

Na volitvah enega dela upravnega sveta Delavskih 
zadrug, ki so bile v Trstu dne 22. novembra, je zma
gala naša lista. Pravimo enega dela upravnega sveta 
zato, ker je drugi del svetovalcev imenovan in ne 
izvoljen ; kajti po sedanjem statutu, ki je bil vsiljen 
od oblasti, imajo svoje imenovane predstavnike v 
upravnem svetu : tržaška občinska uprava, pokrajin
ska uprava, Banca Nazionale del Lavoro in prefektu
ra; predsednika sveta pa imenuje neposredno mini
strstvo za delo.
Na naši listi, to je na listi Obnove, so bili izvoljeni 
kandidati : Odvetnik Giuseppe Pogassi, Piero Robba, 
Pino Burlo in Ferdinand Ferjančič. Ti bodo prišli v 
upravni svet. V nadzorni odbor pa sta bila izvoljena 
dr. Nereo Battello in odv. Armando Lovisato. 
Klerikalna lista pa je dobila dva svetovalca, ki sta 
N. Stopper in V. Pisa in enega člana nadzornega 

odbora, ki je S. Babille.

Tov. Kadar je nato govoril o 
notranjem položaju, pogumno 
prikazal napake, ki so bile sto
rjene v preteklosti in šibkosti

Prihodnja številko
,DELA'

izide v petek, 
18. decembra.

Segnijeva
podpora

atomski razorožitvi

(«IL LAVORO»)

4.333 glasov za enotno listo 
Obnove in 2.093 za listo Itali
janske demokratične koncentra
cij-.?. Tak je torej rezultat voli
tev enega dela upravnega sve
ta in nadzornega odbora Delav
skih zadrug.

S to pomembno uveljavitvijo 
liste Obnove je bilo še enkrat 
konkretno dokazano, da so De
lavske zadruge last zakonitih 
članov iu ne ozkih skupin, ki 
nimajo s to ustanovo nič skup
nega in katerih predstavniki so 
bili na nezakonit način urinjeni 
na vodilna mesta zadrug.

Nedvomno je bila to velika 
zmaga članov Delavskih zadrug, 
do katere je prišlo po zaslugi e- 
notne politike, ki se je konkre
tizirale tudi z ustanovitvijo Od
bora za obnovo in okrepitev De
lavskih zadrug, v katerem so za. 
stopane KPI, PSI, NSZ, CGIL, 
ustanovni in stari člani Delav
skih zadrug.

Ta odbor je tudi predložil e- 
notno listo Obnove, na kateri so 
zastopane vse omenjene politi
čne in sindikalne skupine ; ra
zen teh pa sta na tej listi tudi 
en socialdemokrat in en neod
visni predstavnik. Nesporno je. 
da je to zelo široka in raprezen- 
talivna lista, in je izraz volje 
velike večin-.? članov Delavskih 
zadrug.

Italijan-kn demokratična k on. 
centracija se je izkazala kot li
sta ozkih ekonomskih in politič
nih krogov, ki so znani po svoji 
pristranosti in nademokratieno- 
sti. Na tej listi so italijanski kle
rikalci ter njihovi socialdemo
kratski in republikanski podrep
niki,

Izid volitev, ki so bile 22. no
vembra je jasno pokazal, na ka
teri strani se dela v interesu za
družništva in na kateri gre pred
vsem za stolčke in zasebne kori. 
sli.

Italijanski klerikalci so v ne
kem članku, ki so ga objavili v 
svojem listu med drugim zapi

izgubiti...» Poudariti moramo da 
je tu beseda demokrati povsem 
odveč. Toda četudi hi to bilo 
res, potem bi morali biti prav 
oni prvi, ki bi svetovali tistim 
ustanom, ki imenujejo -svoje 
predstavnike v upravni svet in 
celo ministrstvu, naj imenujejo 
na ostala mesta v upravnem 
svetu ljudi iz vrst, ki so dobile 
večino glasov na volitvah in ne 
iz vrst tistih, ki so bili poraženi. 
Toda, v resnici ravnajo ravno 
obratno. To delajo, seveda, na 
njihov svojstven «demokratični» 
način. Z imenovanji z vrha na 
umetni način ustvarjajo «veči
no» v upravnem -svetu.

Po nekaterih vesteh, naj bi 
bil za predsednika upravnega 

; sveta imenovan sedanji tržaški 
podžupan, socialdemokrat Dulci. 
Doslej ni te vesti še nihče de
mantiral. Prav tako ni še nihče 
demantiral vesti, da ho kot 
predstavnik tržaške občinske u- 
prave prišel v upravni svet DZ 
republikanec Fragiacomo. De. 
narni zavod «Banca Nazionale 
del Lavoro» in tržaško prefektu
ro pa naj hi zastopala en kleri
kalec in še en republikanec. 
Vse to na dovolj prepričljiv na
čin kaže «demokratičnost» po
raženih klerikalcev in kako «se 
znajo sprijazniti z izgubo

Ako hi bili člani Delavskih 
zadrugah volili po resničnem

določil statuta zadrug, ki je ve
ljal v predfašistični dobi, hi 
bile Delavske zadruge že 22. no
vembra prešle ponovno v po
polno posest članov. In prav te
mu se kleriealei in njihovi pod
repniki z vsemi sredstvi najod
ločneje upirajo in skušajo na 
vse načine še nadalje «gospoda
rili» prek že vnaprej zagotov
ljene vicine.

svojcih ji.iiu «invi i iigim ...... ..j..... -............ j

sali, «da demokrati znajo tudi I proporčnem sistemu, na temelju

Naloge
ljudskih
predstavnikov

Zato se pred Odbor za obno
vitev in poživitev delavskih za
drug, kakor tudi pred članstvo 
te ustanove postavlja resna nalo-

tev Delavsikh zadrug je po obja
vi rezultatov volitev izdal na
slednje poročilo :

«Odbor za obnovo in okre
pitev Delavskih zadrug po
zdravlja veliko zmago ebol

liste za obnovo, ki je 
prejela 4.332 glasov, medtem 
ko je lista italijanske demokra
tične koncentracije prejela 2.083 
glasov.

To je brez dvomov potrdi
tev slavnih tradicij tržaškega 
delavskega razreda in enotnosti 
članov, ki so na ta način izrazili 
svoj svečani protest proti dekre
tu Paiamare, ki je obnovil faši
stični zakon, ki ga je ukinila 
Zavezniška vojaška uprava in 
proti volilnemu pravilniku, ki 
so ga pripravili sedanji k orni- 
arji. ki so na volitvah dobili

Na XXI. kongresu je tov. 
Hruščev dejal, da so v sovjetski 
družbi že danes vidni znaki ko
munizma, ki se bodo še razvija, 
li in izpopolnjevali. Omenjeni 
znaki izhajajo iz socializma in 

nadaljevanje ter razvoj. Ko
munizem pomeni novo človeško 
družbo, kjer vsi delajo po svojih 
sposobnostih in prejmejo na 
pod d agi svojih potreb. Iz vidi
ka proizvodnje pomeni to zelo 
visoko stopnjo razvoja, višjo kot 
jo pozna socialistični režim.

Za uresničitev komunizma, ki 
pomeni izobilje,, bo potrebna 
popolna elektrifikacija vseh vej 
gospodarstva, vključno industrije 
in kmetijstva : potrebna bo ši
roka uporaba novih sintetičnih 
prvin. novih virov energije 
med terni jedrske i.t.d.

Danes si v Sovjetski zvezi pri. 
zadevajo, kako bi čimbolj 
olajšali fizični napor delavca : 
prizadevajo si za znatno povi
šanje storilnosti dela. izboljša
nje kvalitete in znižanje 
stroškov proizvodnje. Istočasno 
pa vodijo odločno borbo proti 
«tehničnemu konservatorizmu», 
to je proti starim metodam 
proizvodnje.

Očividno je. da se s poveča
njem proizvodnje spreminjajo 
tudi ljudje.

V tovarnah postopoma izgi
njajo meje med umskim in 
ročnim delom. Novi moderni
troji opravljajo dela. ki ne 

potrebujejo velikih naporov člo
veka. Stari delavec bo moral 
prepustiti mesto novemu, ki bo 
že nekak tehnik in inženir. Nje. 
govo delo bo v tem. da bo znal 
pognati v tek avtomatični stroj 
in ga tudi oskibovati.

Z mehanizacijo in avtomatiza
cijo je socialistični sistem že 
znižal delovni urnik. Od 1960 do 
1962 dobo uvedli v ZSSR de
lovni teden 40 ur. od 1964 do 
1968 pa do tedenski delovni ur
nik od 30 do 35 ur (s poviša
njem mezde), kar odgovarja 5 
do 6 uram dela na dan.

V komunizmu bo delovni dan 
gotovo še krajši : 3 do 4 ure. To 
bo omogočilo za vzporedni fi
zični in umski razvoj človeka.

pomočjo političnih j končno obsodbo svojega ravna-
strank in parlamenta, še nadalje 
odijo odločno borbo za dose

go popolne suverenosti članov 
nad Delavskimi zadrugami.

Potrebno bo izdelati nov de
mokratični statut., ki naj temelji 
na onem. ki je bil v veljavi 
pred letom 1920, obnoviti de
mokratično življenje v notra
njosti ustanove in vsestransko u- 
smeriti zadruge v to, da bodo 
ponovno pridobile naravno vlo
go blaži tel j a cen in da bodo 
vršile tudi socialno in skrbstve
no poslanstvo.

Odbor za obnovo in okrepi-

Vsedržavni kongres CGIL 
bo aprila 1960 v Milanu

n j a.
Nasproti obsežnim sredstvom 

koncentracije so člani zadruž
niki tržaškega ozemlja in Furla
nije dokazali svojo privrženost 
tej slavni delavski ustanovi, ki 
se mora na vsak način vrnili 
docela v roke članov.

Sedaj zagotavlja imenovanje 
petih upraviteljev v naprej za
gotovljeno večino koncentraciji, 
vendar pa gre očitno za grobo 
zapostavljanje, s katerim ni 
mogoče zabrisati dejstva, da so 
Delavske zadruge last članov in 
.ne od zgoraj imenovane klike.

Rezultati tudi dokazujejo, da 
če bi se volilo po demokratič
nem statutu iz 1. 1922, bi se. De
lavske zadruge vrnile v roke 
članov, ki so njih zakoniti last
niki.»

Prihodnji vsedržavni kongres 
CGIL naj bi bil v Milanu. Ta
ko je. v imenu glavnega tajni
štva CGIL, predlagal tajnik No
vella, na plenarnem zasedanju 
sindikalne organizacije, ki s< 
jr začelo v sredo popoldne v 
Rimu. Kongres naj bi se vršil 
od 5. do 12. aprila 1960.

Ob tej priliki je tajnik No
vella govoril tudi o politično- 
sindikalnem poj ožaju v Italiji 
in v svetu. Dotaknil se je vpra
šanja pomiritve in miru v sve
tu, kar je važen čini tel j za za
četek gospodarskega dviga in za 
konec takoimenovane gospodar
ske recesije. Nadalje je naglasil, 
da mora bili osrednji problem 
na predkongresnih diskusijah 
vprašanje izboljšanja življenjske 
ravni vseh delavcev in to s po
litiko gospodarskega razvoj' . ki 
naj ima svojo podlago v obno
vitvi in reformi gospodarskega

in socialnega ustroja države.
Nato je Novella govoril o raz. 

n ib drugih problemih ter za
ključil: «sindikalna enotnost
mora najti svoje temelje v no
vi organizaciji, ki naj bo izraz 
\seli sedanjih sindikalnih struj 

Italiji».

I. praznik 
razdeljevanja 

izkaznic
V ponedeljek,, 7. decembra 

ob 20.30 bo prvi praznik razde
ljevanja partijskih izkaznic na 
področju Avtonomne tržaške fe
deracije KPI. Priredi ga sekcija 
Stare mitnice in sicer v veliki 
dvorani Ljudskega doma v ul. 
Madonnina 19, v Trstu.

Predlog 
tov. Hruščeva

Stvarne
potrebe

Pisanje 
Demokracij e“

Sovjetska zveza je priprav
ljena uničiti vse svoje raketne 
izstrelke. Tako je izjavil pred 
kratkim sovjetski ministrski 
predsednik Hruščev v nekem go. 
voru. ki ga je imel na kongresu 
sovjetskih novinarjev. Ob lej 
priliki je ponovno podčrtal po
men temeljnih načel sovjetske 
zunanje politike, ki so: razo
rožitev. mirno sožitje, pogoja- 
n j a za rešitev še ne rešenih vpra. 
šanj, neposredna srečanja odgo
vornih državnikov. Od tej pri
liki pa je resno opozoril vse 
one ki skušajo, zlasti v zadnjem 
Času. obnoviti hladno vojno ter 
podčrtal dejstvo, da Sovjetska 
zveza se ne pogaja, ker je šib
ka. temveč zalo, ker je močna.

Da so demokristjani zelo ne
zadovoljni z izidom volitev v 
Delavskih zadrugah, je, lahko 
rečemo, naravno, zato se niti to
liko ne čudimo temu, kar so 
pisali v svojem tisku. Čudimo 
pa se zadržanju «Demokracije» 
glede tega važnega dogodka. So. 
deč po pisanju tega lista, lahko 
sklepamo, da so tudi v ezde- 
/ejevskem vodstvu nevoljni žara. 
di prepričljive zmage liste št. 2. 
Drugače si ne znamo tolmačiti 
tega. kar je napisano v zadnji 
številki, kjer je čisto na kratko 
omenjeno, da je zmagala lista 
št. 2 in nato dodano, da «tudi 
pri tej stvari ni šlo toliko za ko
risti zad rugar jev kol za stran
karsko prerivanje z obeh stra-

Sovjetska socialistična družba 
daje vsakemu možnost, da dela 
z vsemi svojimi močmi, plača ga 
po kvaliteti in kvantiteti social, 
nega dela. ki ga je opravil. \ o 
načelo razdelitve je neogibno v 
lej fazi, ker družba ni še do
volj bogata, da bi v celoti zado
stila vsem potrebam ljudi in 
slednji niso še navajeni delati 
za družbo brez plače, ha osno
vi opravljenega dela.

V komunistični družbi bo za
vest ljudi tako visoka, da jih ne 
bo treba vzpodbujati s primerno 
plačo, družba pa bo dovolj bo
gata. da bo lahko zadostila vsem 
potrebam svojih članov. Seveda 
ne bodo imeli vsi enakih po
treb. ker ljudje niso v*i enaki. 
Toda v napredni komunistični 
družbi bo vsakdo lahko zadostil 

oj im potrebam. Seveda gre z* 
stvarne življenjske potrebe poli
tično zrelih ljudi in ne za ne
potrebne luksuzne predmete.

Dokler ne bo človeška družba 
ustvarila izobilja dobrin. 1"* 
še vedno ohranila določvno kon
trolo nad delom in potrošnjo. 
Toda s prehodom v komunizem 
ho izginila vsaka sled neenake 
razdelitve proizvodov, ki jr v 
socializmu še neogibna.

Menimo, da je vsak nadaljnji 
komentar popolnoma odveč.

Socialna
samouprava

Če je v socialističnem režimu 
izginila razredna neenako U. bo 
v komunističnem režimu izginila 
tudi materialna neenakost, ki iz
haja iz kvalifikacije ljudi, nii- 
rovih talentov, delovnih sposob
nosti. družinskega položaja. 
Sproščeni vseh materialnih mi-

(Nadaljevanje na 4 strani)
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NASA PREDKONGRESNA DISK U S I J A A...

Ustvarimo množično partijo
D. Pescatori

Predkongresni vsedržavni do
kumenti posvečajo posebno paž. 
njo problemon partije, ki je 
orodje uresničitve linije, naka
zane v tezah za IX. vsedržavni 
kongres. Ta linija mora odgova
rjati potrebam politične borbe, 
ki se odvija v novem zgodovin
skem obdobju.

Teze odločno podčrtujejo 
nujnost politično-organizativne- 
ga izboljšanja vsega dela, vse 
akcije partija; nujnost naglega 
razvoja njene politične inicia
tive; nujnost spremembe v veli
ko množično partijo, v krajih, 
kjer je še ozka.

Ko proučujemo razvoj naše 
partije, ne smemo nikdar poza
biti, da je imela njena slavna 
toda istočasno burna zgodovina 
v teh krajih negativno vlogo v 
svojem razvoju, zavirala je par
tijo in onemogočila izkoristitev 
določenih političnih trenutkov, 
ki so v ostali republiki omogo- 
čilli ustvaritev velike množične 
partije.

Daljnja in bližnja preteklost 
že vedno teži, čeprav ne v taki 
meri kot nekoč, ker so borbe in 
dejavnost bistveno spremenile 
sodbo in mnenje, ki so ga ime
le ljudske množice o naši par
tiji. To jasno in nedvoumno do
kazujejo volilni rezultati. Prete
klost je imela svoje negativne 
odraze pri oblikovanju naših 
članov in kadrov, v katerih je 
bolj kot drugje vkoreninjeno 
sektaštvo.

Obstoja cela vrsta razlogov, ki 
so zgodovinskega značaja, kate
ri ne opravičujejo naše da
našnje številčne ozkosti, toda 
omogočajo nam, da to razume
mo in pravilno cenimo vsak, 
tudi še tako majhem korak 
naprej v akciji rekrutacije.

Teze nakazujejo sektaštvo kot 
poglavitno oviro, ki onemogoča 
spremenitev naše partije v mno
žično partijo. Zato je treba bor. 
bo proti sektaštvu v naši pred
kongresni diskusiji postaviti kot 
osrednjo točko.

Sektaštvo se pojavlja v raznih 
oblikah. Poiskati jih moramo v 
naši politični in organizativni 
akciji, od vrha do baze, ne sa
mo zato, da jih te oblike ugo
tovimo, marveč da najdemo 
sredstvo za premostitev, ne mor
da jutri, temveč že danes, v naši 
vsakodnevni akciji, med množi
cami in v vrstah partije.

V današnji številki začenjamo objavljati članke, ki 
so jih, v okviru predkongresne diskusije, napisali nekateri 
tovariši.

Federalni komite je z odobritvijo tez za IX. kongres 
in poročila o delovanju naše partije, otvoril to diskusijo 
in ta je sedaj v polnem teku po sekcijah in celicah, skratka 
v vsej partiji.

Glasili naše federacije «Delo» in «Lavoratore» bosta 
za predkongresno diskusijo nudili dovolj prostora za članke 
tovarišev. Zato obe uredništvi vabita vse tiste, ki se name
ravajo udeležiti pismene predkongresne diskusije, naj svoje 
članke čimprej dostavijo.

Izkušnje pri delovanju, opombe v zvezi z delovanjem 
partije, nasveti za izboljšanje tega delovanja, zato da bo 
partija postala močnejša in da bo mogla reševati naloge, 
zlasti še v novem položaju, bodo konkretno prispevale k 
temu, da predkongresna diskusija, ki mora biti združena 
z delovanjem, ki je v teku, s kampanjo za včlanjevanje in 
za pridobivanje novih članov za našo partijo, ne bo ozko- 
gledna in zaprta sama vase, spričo mednarodnega, vsedr
žavnega in krajevnega položaja, v katerem se nahajamo.

Zato vabimo vse tovariše, naj v tem okviru dajo svoj 
delež za dobro, resno in konstruktivno pripravo L kon
gresa Avtonomne tržaške federacije KPI.

Poglejmo nekatere pojave 
sektačtva, ki prihajajo do izraza 
v naši politični akciji. Že več 
časa trdimo, da se je treba 
otresti provincializma, to je, da 
se je treba otresti ozkega gle
danja izključno na krajevne in 
teritorialne probleme ter da je 
treba povezati vse borbe z bor
bami za gospodarsko in socialno 
obnovo vse dežele, za reforme 
ustroja, ki so predvidene v ita
lijanski ustavi, za italijansko pot 
v socializem. V praksi ugo
tavljamo, da te povezave ni ali 
pa je nezadostna.

Boj proti
pojavom
sektaštva

Vsi se strinjamo, da je treba 
izvajati politiko do srednjih slo- 
jev, katolikov, beguncev. Napra
vili 'so se sicer koraki naprej v 
tem smislu — bolj na pobudo 
vodilnih organizmov federacije 
kot pa sekcij — toda ugotoviti 
moramo, da smo pri izdelavi te 
politike šele na začetku. O teh 
problemih imajo tovariši še 
zmedene in v določenih prime
rih tudi zgrešene pojme.

V tovarnah trdimo, da se mo
ra partija predstaviti s svojo po. 
litično akcijo, ki se razlikuje od 
akcije sindikata. Toda večkrat 
ne znamo izvesti tega v praksi, 
kar ima za posledico, da delavci

nimajo vedno jasnih pojmov o 
avantgardni vlogi naše partije.

Našteli bi lahko še druge pri
mere kar se tiče našega delo
vanja med Italijani v vaseh 
slovenskega podeželja in našega 
partijskega dela med ženskimi 
množicami.

Naše sektaštvo v politiki je po 
mojem mnenju pomanjkljivost 
proučitve in izdelave, pomanjka
nje večje točnosti in konkreti
zacije nekaterih zelo važnih 
pojavov naše politike; to je po
manjkljivost od vrha do baze in 
predkongresna diskusija mora 
pomagati, da to premostimo.

Logično je zato, da imajo 
omenjeni pojavi našega sekta
štva na političnem področju na
to svoje negativne in sektaške 
odraze tudi na organizativnem 
področju. Zato naletimo v sek
cijah na težave za razvijanje ve
like akcije rekrutacije.

Imamo v naših vrstah še 
vedno tovariše, ki vztrajajo na 
tezi «maloštevilni, toda dobri», 
ki se na vse načine upirajo 
rekrutaciji žena, podcenjujejo 
pridobivanje novih članov v 
drugih socialnih slojih, teorizi- 
rajo težave, ki jih najdemo pri 
vpisovanju novih članov.

Taka sektaška stališča skri
vajo za sabo oportunistična sta
lišča. V splošnem pa dokazujejo, 
da tovariši niso prepričani o po
litični potrebi, da se tudi v 
Trstu ustvari množična partija. 
To pomeni, da niso razumeli —

ali pa da niso o tem prepričani 
linije VIII. kongresa, ki jo 

podčrtujejo tudi teze IX. kon
gresa KPI, in da niso razumeli 
perspektive za demokratično 
napredovanje socializma v Ita
liji, po italijanski poti v socia
lizem. Uresničitev te linije ima 
kot predpogoj ustvaritev mno
žične partije, ki je ne sestav
ljajo samo delavci, kateri mo- 

; rajo biti seveda osnovno jedro 
partije, marveč jo sestavljajo 
tudi močne skupine intelektual
cev, profesionistov, uradnikov, 
obrtnikov, malih trgovcev, žena 
in mladine tako, da bo partija 
vsakodnevno prisotna s svojo 
akcijo med vsemi proizvajalnimi 
socialnimi sloji našega področja.

Iz tega izhaja potreba, da se 
o tem problemu razvije resna 
politična debata, ki naj ima kot 
cilj premostitev predsodkov, ne
razumevanja. Debata mora ime. 
ti obenem kot cilj mobilizacijo 
čim večjega števila tovarišev v 
akciji rekrutacije, da bomo do 
30. januarja 1960 na čast IX. 
vsedržavnemu kongresu pove
čali za 20% sedanje število naših 
članov.

Tako bomo dali najboljši do
kaz, da hočemo z vztrajnim 
in potrpežljivim prizadevanjem 
premostiti sektaštvo v naših 
vrstah in da hočemo ustvariti 
tudi v Trstu množično partijo.

Predkongresna
diskusija

v Federalnem 
komiteju

Federalni komite in Federal
na kontrolna komisija sta posve
tila tri sestanke, in sicer 20., 21. 
in 24. novembra, razpravam o 
tezah za IX. kongres KPI in o 
poročilu o delovanju naše fede
racije. V razpravo, ki je bila 
široka in globoka, so posegli sle
deči tovariši (vrstni red je kro
nološki): Marija Bernetič, Erne
sto Weiss, Santalesa, Poccecai, 
Padovan, Sema, Jelka Gerbec, 
Burlo, Perini, Tonel, Postogna. 
Lavra Weiss, Millo, Tominez, 
Gombač, Kolenc, Vidali, Debar- 
bora, Pina Tomaselli, Šiškovič, 
Calabria, Crevatin, J ole Defer- 
ri, Markovič in Pescatori.

Zaključke o razpravi je 
povzel sekretar federacije, tova
riš Sema, ki je predsedoval 
sestankom.

Pred omenjenimi sestanki pa 
je Federalni komite razpravljal 
o poročilu, ki ga je podal to
variš Vidali v zvezi z zadnjjm 
zasedanjem Centralnega komi
teja KPI. Tudi v to razpravo so 
posegli številni tovariši.

Ob zaključku razprave, dne 
24. novembra, sta Federalni ko

mite in Federalna kontrolna ko
misija lodobrila zaključke,, kV 
jih je povzel tovariš Sema, teze 
za IX. kongres KPI in poročilo 
o delovanju naše Federacije.

Oh zaključku tega sestanka 
sta Federalni komite in Fede
ralna kontrolna komisija naslo
vila topel poziv vsem tovarišem, 
za dobro pripravo federalnega 
kongresa, na temelju plodne di
skusij« v celicah in na kongre
sih sekcij. Podčrtal je, da mo
rajo biti predkongresne disku
sije tesno povezane s kampanjo 
za včlanjevanje in za pridobiva
nje novih članov za partijo, ka
kor tudi z delovanjem in zuna
njimi političnimi pobudami Fe
deracije, upoštevajoč nov polo
žaj, bodisi na mednarodnem kot 
na nacionalnem področju ter 
naloge tržaških komunistov v 
sedanjem položaju.

Za tržaške komuniste morajo 
biti priprave na kongres take, 
da bodo omogočile Federaciji, 
da bo napravila občuten korak 
naprej v izgradnji velike ko
munistične partije na Tržaškem 
ozemlju.

Razširimo
in učvrstimo vrste
komunistične mladine

Naš Federalni komite je že 
večkrat razpravljal bodisi Ó 
problemih mladine na splošno, 
kakor tudi o specifičnih pro
blemih komunistične mladine. 
Pred nedavnim je razpravljal 
zlasti o organizacijskem pro
blemu Zveze komunistične mla
dine ter podčrtal organizacijske 
uspehe, ki jih je mogoče zapo

S; Perini
"Na

pasti v naslednjih točkah : 1. cilj

toda to gibanje ostaja še vedno 
preveč zaprto in omejeno na 
skupine kadrov in aktivistov ter 
je še vse premalo razširjeno med 
množicami mladih delavcev. Za- 

! rad i kasnitev pri uveljavitvi na-

za vključitev v ZKM 450 fan
tov in deklet v teku leta 1958, 
je bil dosežen; 2. ustanovljeni 
so bili novi krožki ZKM tako v 
mestu kot na podeželju: 3. or
ganizacijska učvrstitev nekaterih 
krožkov ZKM je bila tudi do
sežena. Toda naša predkongre
sna diskusija se mòra nanašati 
na to, kako smo delovali na i- 
dejnem, političnem in kako na 
organizacijskem področju.

Poročilo CK naše partije, ko 
govori o položaju italijanske 
mladinske komunističue organi, 
zacije na splošno, popolnoma od
govarja položaju, ki obstaja tu
di pri nas v Trstu. To poročilo 
pravi v svojem desetem pogla
vju, med drugim, tudi sledeče: 
«...mladinsko komunistično gi* 
6anje je napredovalo v politični 

j kvalifikaciji splošnega delovanja

Delovanje tržaških komunistov 
in problemi slovenske 

etnične skupnosti
Naša partija postavlja kon

kretne zahteve na temelju spo
štovanja in uveljavljanja določil 
republiške ustave. V tem ok
viru so zahteve po prenehanju 
vsake diskriminacije in po akti. 
vni obrambi načela enakoprav
nosti vseh državljanov, tisti po
goji, ki omogočajo napredova
nje nadaljnjih korakov na vseh 
področjih, tudi v pogojih, v ka
kršnih deluje naša federacija, 
zlasti med Slovenci.

Aktivna obramba načela -ena
kopravnosti vseh državljanov je 
tesno povezana z zahtevami in 
z borbo za zaščito pravic vseh 
etničnih manjšin, na temelju 
republiške ustave in mednarod
nih dogovorov.

Ta problem prav gotovo ni 
nov za KPI, ki je vedno vodila 
politiko za zaščito pravic narod
nih manjšin, kar je naglašeno 
tudi v zahtevah, ki jih postav
ljajo teze za IX. kongres. Gre 
za to, da vidimo, kako je ta 
problem reševala naša federa
cija na Tržaškem ozemlju.

Mnenja sem, da lahko reče
mo, da je bila kljub vsem po
manjkljivostim in šibkostim, na
ša politika aktivna in je prive
dla do pozitivnih rezultatov, ki 
so se odražali tudi v volilnih 
izidih. To je bilo mogoče doseči, 
ker je partija imela vedno jasen 
program v korist slovenskih de
lavskih množic in ker se je rav
nala po jasni politični liniji, ki 
ni dovoljevala nobenih defor
macij.

Pozitivni rezultati so v tem, 
da so slovenske ljudske mno
žice sledile naši partiji in da 
ima naša partija nad temi mno
žicami svoj politični vpliv, ter 
da jih usmerja in mobilizira v 
borbah za ekonomske, socialne 
in demokratične zahteve, to je 
za probleme, ki so postavljeni 
v okvir splošne akcije za poli-

M. Bernetičeva

tično in socialno obnovo Italije.
Komunistična partija je že 

pred časom odvzela večino Slo
vencev vplivu nacionalističnih 
struj, ker je postavila politične 
in razredne zahteve ter se je s 
svojim programom o nacional
nih problemih diferencirala od 
nacionalističnih pozicij.

Naša federacija je razumela 
pomen vprašanja obrambe etni 
čne manjšine, zato si je nepre 
stano prizadevala za mobilizira 
nje slovenskega prebivalstva, 
krog tega problema in se je bo 
rila proti vsakršni raznarodo 
valni in zatiralni politiki, za 
uveljavitev določil republiške u- 
stave in posebnega eiatuta.

Tudi v tej akciji mora partija 
ohraniti svojo fizionomijo mark
sistično . leninistične partije. In 
prav v tem duhu je naša partija 
delovala, četudi je v določenih 
momentih prišlo do nerazume
vanj in do napak, ki jih je za
grešil kak tovariš.

Naša linija je pravilna v luči 
tez IX. kongresa, ker je bila 
politika sodelovanja in enotno
sti na slovenskem polju, na te
melju čistosti načel, v podreja
nju naše akcije splošnim kori
stim demokratičnega gibanja.

Poznavanje stvarnega polo
žaja, obramba načel in politi
čna jasnost pa nam morajo ve
dno služiti kot vodilo tudi zato, 
da bo naša iniciativna sposob
nost na višini položaja.

Treba se je boriti za odpravo 
šibkosti, ki še obstajajo na 
tem področju. Zato je treba 
podpreti v tem smislu tudi vo
dilne komiteje sekčij, kateri se 
morajo zanimati za te pro
bleme.

Kolikor se tiče politične de
javnosti za enakopravnost med 
Italijani in Slovenci, je treba 
podčrtati akcijo, ki jo je naša 
federacija vodila in jo vodi za 
juridično ureditev slovenske šo
le. Lahko rečemo, da je zasluga 
naše partije in tovariša Vidalija, 
ako bo o tem problemu raz
pravljal parlament. Sedaj je 
potrebna enotna borba za spre
jem naprednega zakona in za 
pravično juridično ureditev šole.

Obstaja pa pomanjkljivost, ki 
jo je treba odpraviti, na podro
čju kulturnega delovanja, ki ne 
odgovarja kulturnim tradicijam 
Slovencev. Federalna kulturna 
komisija bo morala zato mobi
lizirati slovenske tovariše za re
sno delo na tem področju. Mi se 
že dalj časa bijemo za združi
tev kulturnega delovanja,: za
ustanovitev avtonomnih in e- 
notnih krajevnih kulturnih 
krožkov, z vodstvom, 'ki bo na 
demokratični način izvoljeno. 
Toda partija ne more čakati in 
se sprijazniti z obstoječim polo
žajem, zato mora naša kulturna 
komisija poskrbeti za pobude 
in delovanje komunistov na tem 
področju.

lo -so nekateri problemi naše
ga delovanja med Slovenci, o 
katerih je treba razpravljati v 
naši predkongresni diskusiji. V 
tej diskusiji je treba izhajati iz 
upoštevanja dejstva, da proble
mi narodnih manjšin zanimajo 
vso partijo, tako Slovence kot 
Italijane, toda v prvi vrsti mo
rajo zanimati slovenske tovari
še. Ti so dolžni, da dajo ves 
svoj doprinos v borbi za reali
zacijo partijske politične linije 
na tem področju, v okviru splo
šne akcije za obrambo koristi 
delavskega razreda, za ekonorn-

(ISadaljevanje na 4. strani)

Navodila Federalnega
za kongrese sekcij in

komiteja
celic

4.

Federalni komite je na svoji seji dne 14. novembra 
1959 sklenil, da skliče -L kongres Avtonomne tržaške 
federacije KPI v dneh 15., 16. in 17. januarja 1960. 
Predkongresne skupščine celic in kongresi sekcij se 
morajo vršiti pred 10. januarjem 1960. (Priporočljivo 
je, da se kongresi sekcij kjer je le mogoče, vrše še 
pred božičnimi prazniki).

Temeljna osnova predkongresne diskusije naj bodo 
dokumenti, ki jih je odobril CK KPI in ki so bili ob
javljeni v «Unità» 12. in 14. novembra to so: 
a) poročilo o delovanju CK in b) teze o političnem 
položaju in o nalogah partije, ki so bile objavljene 
tudi v «Delu» dne 22. novembra 1959.
Dnevni red in značaj predkongresnih skupščin celic: 
na skupščinah celic naj sc v glavnem razpravlja o te
zah za IX. vsedržavni kongres KPI; 
celice naj izvolijo delegate za kongres sekcij na osno
vi sorazmerja, ki je bilo določeno od sekcijskega ko
miteja ;
celica naj izvoli svojega sekretarja, in kjer je mogoče 
tudi celoten celični komite;
celica, naj v začetku skupščine izvoli svojo volilno 
komisijo, ki ima nalogo, da predlaga način glasova
nja, naj pregleda imena tovarišev, predlaga listo dele
gatov za kongres sekcije in za celični komite; v tej 
komisiji mora biti tudi predstavnik sekcijskega ko
miteja ;
celice, ki imajo že obstoječ komite naj po možnosti 
ob tej priliki podajo obračun svojega delovanja v 
pretekli poslovni dobi.

Dnevni red in značaj kongresov sekcij:
kongresi -sekcij so sestavljeni iz delegatov izvoljenih
v celicah ;
v sekcijah, kjer obstaja samo ena celica, sestavljajo 
kongres vsi člani ;
ob začetku zasedanja kongresa se izvolijo: predsedstvo, 
politična komisija in volilna komisija; 
politična komisija ima nalogo, da pripravi resolucijo, 
ki naj zajame rezultate diskusije in nakaže perspekti
ve delovanja in borb sekcije ; to resolucijo je treba 
predložiti kongresu v odobritev z glasovanjem; 
volilna komisija ima nalogo, da predlaga način glaso
vanja. da izbere predloge za kandidature in da pred
loži kandidatne liste za vodilne organe sekcije (sek- 
cijski komite, razsodišče, revizorji) in za delegate na 
federalnem kongresu ;

člani volilne komisije morajo biti politično nebpd- 
rečni ,taki ki so dokazali svojo navezanost na" partijo . 
in ki nudijo največje jamstvo, za objektivnost in ve
drost in ki najbolje poznajo kadre sekcije; 
v volilni komisiji mora biti tudi predstavnik fede
ralnega komiteja;
poročila, ki jih bodo podali odstopivši komiteji na 
kongresu sekcije, naj bodo po možnosti taka, da bodo 
služila kot uvod za diskusijo o poglavitnih temah, ki 
jih vsebujejo dokumenti CK KPI: 
ocena mednarodnega in vsedržavnega položaja; 
splošna linija in konkretna navodila za delovanje in 
borbe, ki so zapopadene v tezah ;
kritična analiza položaja partije, o problemih in usme
ritvah, o delovanju in o organizacijskem razvoju; 
naloge komunistov v novem mednarodnem in vse
državnem položaju, v luči političnega, gospodarskega 
in socialnega položaja v Trstu ter izkušenj v dose
danjem delovanju sekcije ;
tiste sekcije, ki so imele svoj prvi kongres v teku tega 
leta, niso dolžne, da obnove svoje vodilne organe. 
Število delegatov za federalni kongres: 
kongresi sekcij naj izvolijo po enega delegata na vsa
kih 30 članov. Na ulomek od 30 članov se izvoli 
tudi po enega delegata.
Zveza komunistične mladine :
na kongrese sekcij pošljejo tudi krožki Zveze komu
nistične mladine svoje delegacije, katere imajo pravi
co, da posežejo v diskusije;
kongresa federacije se bo poleg delegatov ZKMI, ki 
bodo izvoljeni na kongresih sekcij, udeležila tudi kva
lificirana delegacija ZKMI
Kongresi in kampanja za včlanjevanje ter za pridobi
vanje novih članov:
priprave kongresov soupadajo s kampanjo za včlanje
vanje in za pridobivanje novih članov za partijo, kar 
mora služiti, kot pozitivni element, za hitro, inten
zivno ter učinkovito kampanjo za včlanjevanje in pri
dobivanje novih članov;
v teku predkongresne diskusije celic in kongresov 
sekcij je treba doseči 100% včlanjevanje ter pridobiti 
mnogo novih članov za partijo.
Prispeveki za kritje stroškov federalnega kongresa: 
sekcije naj na osnovi izkušenj prejšnjih kongresov,, 
poskrbe za razne pobude v korist kritja stroškov bliž
njega kongresa naše federacije.

FEDERALNI KOMITE

čela o množični mladinski orga
nizaciji se ni uspelo na splošno 
prilagoditi oblikam in - vsebini 
dela med mladino, ki odgovarja
jo običajnem in možnostim, ka
kršne nastajajo z novimi kultur
nimi in razvedrilu lini sredstvi, 
ki danes zanimajo mladino.»

eri^zavrl
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ustva'

Za množično
mladinsko
organizacijo

Res je. da' v Trstu tako pri 
komunistični mladini kot v par
tiji sami obstaja taka zakasnitev 
v pogledu uveljavitve . načela o 
množični organizaciji. Dovolj je, 
ako primerjamo število mladi
ne, ki je včlanjena v našo or
ganizacijo s številom glasov, ki 
jih je mladina na splošno dala 
naši partiji na volitvah, tako y 
mestu kot na podeželju; da 
lahko ugotovimo, da je ZKMI 
še vedno preozka organizacija.

Ako hočemo odpraviti to po
manjkljivost, je potrebno nepó- 

! sredno zainteresirati Vso partijo 
in njene sekcije, ki morajo od
govarjati tudi za ZKMI, kot je 

■( rečeno v tezah za IX. kongres, 
ki pravijo: «... sekcija partije 
je še posebno dolžna, da nudi 
mladinskim krožkom politično 
in organizacijsko pomoč, zato 
da bodo ti krožki vedno volj e- 
notno središče življenja mladine 
In njenih političnih pobud ter 
pridobivanja mladine za ko
munistične ideale, Sekcija par
tije mora narediti vse kar je v 
njeni moči, in kar je potrebno, 
za ustanovitev krožka komuni
stične mladine tam, kjer tega Še 
ni.» Z druge strani pa je potre- 

I bno, da partija nudi vso svojo 
j pomoč pri ustvaritvi vodilnega 
središča ZKM v vsakem krožku.

Bri nas je še mnogo krajev, 
kjer ni krožkov komunistične 
mladine V Dolini, Boljuncti, Lo. 
njerju ; na celotnem področju 
devinsko - nabrežinske občine, 
rti niti enega krožka ; prešibke 
organizacije pa so pri Sv. Aloj
ziju v Trstu, v Rojanu, Barkov- 
ljah, Rocolu, Miljah in v raz
nih vaseh gornje tržaške oko
lice.: A

Tudi problemi razvoja novih 
! vodilnih kadrov komunistične 
mladine odgovarjajo v celoti sta
nju, ki je na našem ozemlju in 
drži v celoti to, kar je zapisano 

j "v poročilu o delovanju CK KPI. 
j Drži med drugim tudi, da obstoj 
j mladincev v vrstah ZKMI, ki so 
! stari nad 25 let, kar je bilo 
1 sklenjeno na XV. kongresu je 
I služil okrepitvi in političnemu 
j obogatenju mladinske organizà- 
. cije. Toda ni prišlo do zadovo
ljive ustvaritve novih kadrov, 
ki bi prevzeli vodstvo mladinske 

. organizacije v vseh stopnjah».,.
V Trstu imamo vodilni komite 

ZKMI, ki je preveč star, Res je 
sicer, da je politično in organi
zacijsko vsestransko obogatil or
ganizacijo, toda po drugi strani

je_\ doloceni me ^ 
ritev novih in- mladih vodili 
kadrov ZKMI. Zato pappino#3 
soglašam s tistimi tovariši, 
pravijo, da, bi treba sedanje 
vodstvo tukajšnje komunistič^ 
mladine v celoti sprejeti v paT 
ti jo. Toda ko bo do tega prid0, 
bo morala partija .nuditi '?l 
svojo konkretno pomoč, tako 
centru kot v krožkih, za doseg0 
razvoja mladih voditeljev org3' 
nizačije.

Resno kritiko pa si mora#'1 
napraviti zaradi mobilizacije ^ 
munistične mladine v borbah 
lavskega razreda za demokrat11 
no obnovo dežele. In dovoli10 
da' se tudi glede tega probletf’ 
dotaknem poročila CK KPI. 
med drugim ugotavlja, da je ’ 
la večja-udeležba mladine v 1" 
.varnah in na deloviščih na spl 
šno. Prišlo je tudi do.raznih P° 
hud dijaške mladine v zvezi 
zahtevami po obnovi šole in 11 
di do pozitivnega zanimanji 
jaštvii za borbe in razvoj & 
dikalne žavesti komunisti?11* 
mladina Italije še ni uspela lire 
ničiti odgovarjajoče akcije P° 
ličnih in idejnih pridobitev.

' Koliko veličastnih borb je <l’ 
dii tržaški delavski razred 

'gospodarsko obnovo Trsta, 
obnovitev delovnih pogodb. * 
obnovo naprav v ladjedelnica 
Tako v. velikih kot v majhn^ 
borbah so bili mladinci v prV' 
vrstah, pri četner sta jih vod' 
Vi mi ih at "in 'sinilikal.u, zav":
Toda mi kot organizirana Z'1

6'-

A
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šmb’ v dovoljni meri delež1"

vali teli borb, ali pa strto se ) 
udeleževali nekako boječe; s k1 
ko ; Solidarnostno, akcijo ali s P1
zivpm mladini in delavcem

ol'"borbi. Ni prišlo do našega P
da bi zdr"-ličnega posega v 

žili vso mladino, v borbi za 
resničitev njenih ciljev. T° 
teže IX. kongresa jasno gov"tl 
da bi buli morali delati za 11 
hičifev enotnosti vse'mladine 
akciji za demokratično in 'l 
eialno obnovo države.

Kdo naj izvaja
politiko
ZKMI

Komunistična mladina je 1''*‘ 
dolžna nelle da se ppl d'1*1'
.-ključi v vse, borbe, ki so

teku, temveč. bi bila nrot
spfožiti velike borbe 'in po 
nosti enotne akcije, skupno 
drugimi mladinskimi gibanji 
z drugimi sloji tržaške mladi"f 
za : gospodarsko (dimn o Trs1* 

.za zaposlitev mladine v p"d.'' 
tjih IRT, za uveljavitev zak"" 
o vajencih ter razviti? debate 
šolskih problemih. Šele pri n‘.
davnih dogodkih na univC
srno, bili malo bolj 'aktivni. '* 
ko kot ZKMI in tako kot &
Zveza komunistične mladine

Aktivnost slovenskih tovarišev v KPI
L.j ' j"' &

Za partijo, kakršna j*e naša, teve
ki živi, se bori in utrjuje v po
litični stvarnosti, kakršna obsta
ja v italijanski republiki,
partijo kakršna je KPI, ki je}ska Pot v socializem.
največja delavska partija v ka
pitalističnem svetu, predstavlja
jo teze za kongres živ odraz 
življenja, ciljev, perspektiv, ka
kor tudi pomanjkljivosti v raz
nih pogledih njenega delovanja, 
toda v prvi vrsti so teze, odraz 
žrtev in borb delavskega razre
da, ki se je bil za svobodo in 
za ideale, katerih najzavestnej- 
ši poborniki so vedno bili in so 
prav komunisti.

Nedvomno je, da se politična 
impostacija partije odraža v te
zah in to z vso resnostjo, s ka
tero se partija pripravlja na 
kongres in z jasnimi perspekti
vami. In ta politična imposta- 
cija je pravilna, saj v resnici 
upošteva stvarni položaj držav
ne in mednarodne politike, zah-

in potrebe delavskega raz
reda in naše partije, s širokimi 
in stvarnimi perspektivami po
glavitnega cilja, ki je italijan-

Te teze so sad pravilne poli
tike, ki jo je začrtal VIII. kon
gres in ki je bila konkretizira
na v stvarnosti, ki se pozitivno 
odraža v vseh borbah, ki jih 
vodi partija za dosego nove 
stvarnosti.

Povsem naravno je, da te te
ze ne govore o povsem specifič
nih vprašanjih, ki obstajajo pri 
nas, kot n. pr. o problemih 
slovenske etnične skupnosti, ki 
prebiva v okviru italijanske re
publike, toda jasno je, da de
lovati na temelju proletarskega 
internacionalizma pomeni ščiti
ti tudi pravice narodnih manj
šin na osnovi republiške usta
ve in mednarodnih dogovorov.

Na te specifične probleme pa 
odgovarja dokument, ki ga je v 
zvezi s pripravami na kongres

L. Padovan

sestavila naša federacija in ki je 
tesno povezan z vsedržavnimi 
tezami ter je vsklajen na našo 
politično stvarnostjo.

Po skrbni preučitvi tega do
kumenta, ugotavljam, da z njim 
popolnoma soglašam v kolikor 
»e nanaša na delovanje med Slo
venci in se strinjam s trditvijo, 
da je samo naša partija naredi
la v$e kar je bilo v njeni mo
či, za obrambo narodnih pra
vic Slovencev, ki žive na tem 
ozemlju.

Po mojem mnenju potočilo 
Federalnega komiteja pravilno 
ugotavlja, da naša partija pred
stavijo na slovenskem področju 
tisto politično silo, ki ima naj
večji vpliv med slovenskim pre- 
bivalstvovm in da ta partija or
ganizira s svojo politiko, ki te
melji na osnovi proletarskega

internacionalizma, ekonomskih 
in narodnih koristi,

Od tu moramo izhajati, ako 
hočemo doseči aktivno obram
bo naših pravic, razvoj naše 
kulture, naših tradicij in ustva
rili močno, združeno in demo
kratično slovensko skupnost.

Menja sem, da tolmačim miš
ljenje večine Slovencev, komuni
stov in nekomunistov, ko trdim, 
da če smo danes deležni koristi 
(kakršne je mogoče prejeti v* 
kapitalističnim sistemu fn, v 
klerikalnem režimu), lahko prh 
pisujemo naši vztrajnosti, naši 
borbi, našim žrtvam, predvsem 
pa je treba to.pripisati avantgar
dni partiji, ki je bila vedno 
na čelu vseh borb, ki nas. je vo
dila in podpirala ter nam je 
bila vedno tako blizu. In v tem 
je skrivnost načih uspehov.

Pod znamenjem srpa in kla
diva smo uspeli v izgradnji or
ganizacije, v izgradnji našP par- 
tije, in na to morajo biti pono
sni slovenski tovariši.

Tistim, ki imajo dvounina sta
lišča. če že ne povsem neposre
dno nasprotna običajem naše or
ganizacije, je treba reči, da je 

prisotnost sloven ~ ih tovarišev v 
partiji živa prisotnost iti se iz
raža prek naše konkretne in
vsakdanje borbe, ki ne obstaja
samo, v.lepih .govorih,. temveč v. 
akcijah za mir, za gospodarsko. 
obnovo Trsta, za uresničenje po
litike partije» /a včlanjeva
nje. učvrstitev in razširitev naše 
organizacije. Slovenske' vodite
lje imamo,..povsod : v -tovarnah, 
v vaseh, to so dolavi i m kmetje, 
delovni ljudje, ki s svojo kon
kretno borbo, s svojo navezano
stjo na partijo doprinašajo svoj 
delež v skupni borbi, ki ima 
točno določene cilje, to je v 
borili za novo družbo, ki nenovo družbo, ki 
Bo poznala izkoriščanja in 

tudikateri
v,

bodo tudi Slovencem 
priznane vse narodne pravice, 
ki jim pripadajo. A..

je skupno z ostalimi, mladini'
.mi gibanji udeležila'sestank?
ki jih je sklical Tribunal- 
sprejet je bil naš predlog ?■' 
objave enotnega proglaša. \rPr‘ 
šanje univerze pa je partija P6 
nesla tudi v občinski svet' i"

C1
parlament

Mnenja sem, da je ena iz"1' 
poglavitnih napak v razvoju ^ 
nanj ih pobud v lem. da smo ' ^ 
krat zaman iskali enotne àkr|l, 
z drugimi, mladinskimi giba"' 
S. tem nočem reči, da" je 'r,': 
v celoti ovreči poskus eno*" 
nastopov, nasprotno : te. poek", 
enotnega nastopanja mladini ^ 
gibanj .glede raznih probL-"1, 
bi treba še bolj okrepiti, ,pl 
določenih pobud ni mogoče '* 
resničiti enotno, zato mora 
ti: ZKMI in povesti pobudo 
konca ter. pri. tem poVabifi 'j 
mladinska gibanja, ne glede 
njihovo politične opredeliteVi 
sodelovanju. Vi,-

Kdo. naj , uresničuje poli*'*1 
in cilje ZKMI? Predvsem je 1 
to poklican krožek, toda ali . 
ko pričakujemo, da hod,. J
te!ji krožka, ki,so.v redkih P v 
.meri stari nad- 20 let, A°vjj 
sposobni, da bi politično., X0<j 
borbe in pobude organizacij 
In tu je tisto, kar, menim, 
komunisti nismo |y\. dovolj j 
zuineli. Pogostoina smo * 
mnenja, da smo s tem, da F.
magamo mladini p;i sestavljani11
njenih rajonskih .zahtev, j j 
diti dovolj in da \4fe. osRij 1 j 
ko mladinci sami izpeljejo 
konca.

To: je listo, kar^epi žel?^.

■A

meniti..,sederla v zgoščeni 0 
ki. v tej predkongresni djs 
siji. ' v ' ?! i ' č!
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Aleks. Mamich 
revolucionarni 

borec za svobodo
Ko se stari komunisti in de

lavni tovariši reške čistilnice 
nafte spominjajo pokojnega to- 
V(lriša Aleksandra Mamicha, go- 
lorijo tako-le o njem:

«Bil je najboljši med nami 
Oborožen je bil z marksizmom 
iTl zelo nadarjen od narave. V e- 
fhio je znal ubrati pravilno pot 
in konkretno, uveljavljati komu. 
nistična načela razredne borbe. 

, t)p tovarišev je imel vedno 
bratske odnose. Nikoli ni zatajil 
8tojih idej in ne sprejel kom- 
PrPinisov z razrednim sovražni
kom. Zato je bil tovariš Alek- 
sonder priljubljeni pri vseh in 
telo nasprotniki so ga spo
štovali.»

Aleksander Mamich se je ro
dil na Reki leta 1902 kot 17. o- 
tr°k dvajsetčlanske družine. 
Njegov oče je bil pek in druži-

t* 
i* 
l* 

ab-
nib
vib
lil*
egi- sa družina je bila znana kot 
W | "rdeča». S trinajstim letom se

,i(l je živela v težkih razmerah.

/e ^udi Aleksander šel učiti za 
^ka. Ta poklic mu sicer ni bil 
P° volji, toda k njemu ga je 
Silil oče, ki je često dejal, naj 
*9 vda, tako ne bo vsaj stradat 
k'»ha.

Ko je bil star 17 let se je vpi- 
V socialistično stranko, v ok. 

^ru katere se je udeležil števil- 
llk političnih akcij na Reki.

Leta 1919 je sodeloval pri pri
javah veličastne prvomajske 

‘ ^nifestacije, ki je bila zadnja 
lrstna manifestaci ja po prvi 

Jetovni vojni. Prav tako je so- 
t°val v organiziranju splošne 

t(lvke, ki je bila v tem mestu 
9ta 1920. Kasneje je vstopil v 

> \ in deloval v ilegali. Do- 
. je delo v čistilnici nafte, ki 
9 kila prava trdnjava reskih 

x ^fašistov, saj v tej tovarni ni- 
* ,,logli fašisti nikoli priti do 

. v, j j ljQve. Tu je ostal celih 17 let. 
||t’ l*t(l L934 je bil izvoljen v ce- 

komite KPI v tej tovarni, 
veliko si je prizadeval, 

so njegovi delovni tovariši 
dh0 prejemali komunistične 

9's°piše, ki so prihajali po 
c, ?ih skrivnih poteh preko 
^aka, bodisi iz Jugosla- 
t^e kakor tudi iz Francije. Le- 

^36 je postal član mestnega 
*tnit<>ja KPI. Tedaj se je za- 

^ ^al zlasti za «Rdečo pomoč». 
MVedti° pa jé z veliko požrtvo. 

n°stjo širil komunistični tisk.
Ko pa je general Franco s po-

\^° ^Mussolinija in Hitlerja 
zfl^Qdel špansko republiko, se je 
s Zf*l za organiziranje mobili- 
l^lìe prostovoljcev za Španijo. 
^ med prvimi je odšel tudi 
_ ttl kot prostovolec. To se je 

H it>(^lo avgusta 1937. Skupno z 
tovariši je odšel preko 

S(lLa. Toda načrt se je pone- 
h " Jugoslovanska kraljevska 

ClJa je vso skupino aretirala 
^ J,° izročila italijanskim faši- 
l ,.1' Tedaj je bil namreč Sto- 
i f zelo dob rih od n osili
^soiinijem.

/>’•

s&
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ni1,
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n°v
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/('c. f1 n «jst dn i je fašističn a po- 
str(Miotno mučila tovari

ša . micha, da bi kaj izvede- 
i(S lz njegovih ust. Toda brez 

kajti tovariš Mamich ni 
Ust. Končno je bil izpu- 

,Z< na svobodo.
1937 se je tov. Mamich 

/,• °d ostale družine zato, da 
H:1 I - v: celoti posvetil revolu- 

. ^ I %,l(lrneTTl 11 gibanju. Vedel je 
! (Ki se na obzorju svitajo

.fio l 1 dogodki. 
ji\ >li, trpuutkju, ko , se je začela 
v j m - sVptpvna vojna si je zla-

bolj učvrstilo po kapitulaciji Ita. 
lije, ko se je vodila težka bor
ba proti nacistom. Večina de
lavcev v omenjeni čistilnici je 
bilo mobiliziranih za . osvobo
dilno gibanje. Ti delavci so o- 
pravljali izredno važno delo.

V drugi polovici septembra 
1944 je nemška policija izvršila 
preiskavo na neki ladji s Krka, 
ki je priplula v reško pristani
šče. Posadka te ladje je imela 
zvezo z Mamichem. Med prei
skavo je našla tudi neko pismo 
od Mamicha, ki je bilo naslov
ljeno na vodstvo osvobodilnega 
gibanja v Hrvatskem Primorju. 
Kapitan posadke ni vzdržal pred 
policijo. Izdal ji je, kdo je 
«Ugo». To je bilo namreč ile
galno ime tovariša Mamicha. 22. 
septembra okrog 10.ure zvečer 
sta prišla dva SS v družbi neke 
plavolase ženske na stanovanje 
tovariša Mamicha in ga are
tirala.

Odpeljan je bil v reške zapo
re, kjer so ga strašno mučili. Ge- 
sta po je na njegovem telesu 
preizkusila vse najgroznotnej. 
še metode mučenja. Toda tudi 
tokrat zaman. Tovariš Mamich 
je molčal. Da ni ničesar izdal je 
potrdilo tudi dejstvo, da ni bil 
kasneje aretiran noben voditelj 
osvobodilnega gibanja na Reki.

V reških zaporih je tovariš 
Mamich ostal do 13. novembra. 
Tega dne so ga namreč prepe
ljali v tržaški Coroneo, ki je bil 
zanj a predsoba smrti». Dne 19. 
decembra istega leta ob 6. uri 
zjutraj so ga z drugimi 9 jet
niki odpeljali nacisti v Rižarno 
pri Sir. Soboti ter vse ustre
lili. .

Takšna je bila življenjska 
pot tovariša Aleksandra Mami
cha. Trda in na vsakem kora
ku je bila ta pot posuta z bode. 
čim trnjem. Kot nešteto drugih, 
znanih in neznanih junakov, je 
šel junaško v smrt za to, da bi 
mi živeli lepše, srečnejše in ved
rejše življenje. Njegov lik pa 
je vreden, da ostane trajno živ 
tudi med nami.

V Trstu namreč živi mnogo 
njegovih starih prijateljev in tu. 
di nekaj komunistov, ki jih je 
za partijo pridobil in vzgojil to. 
variš Mamich. Čeprav so ga do
bro poznali in zelo čislali, ni 
jim bila podrobneje znana nje
gova biografija. Zato pa je bil 
namen tega članka, da jim to 
osvetli in da otme pred pozabo 
svetlo ime velikega borca ko
munista Aleksandra Mamicha.

KULTURA II ZNANOST

Osvajanje vesoljstva 
ZSSR ZDA

Otvoritev 15. sezone
Slovenskega gledališča v Trstu

Krstna predstava Tavčarjeve 
komedije: „Nicky - zlati dečekil

Gornji sliki prikazujeta uspehe, ki so jih na področju vesoljskih raziskav dosegle 
Sovjetska zveza in Združene države Amerike. Nesporno ima Sovjetska zveza 
absolutno premoč na tem področju. To je priznal tudi sam ameriški načelnik 
ustanove za vesoljske raziskave Medaris, ki je izjavil, da če bi že sedaj Sovjetska 
zveza prenehala z nadaljnjimi razislcavanji, bi morala Amerika od 3 do 5 let 
intenzivno delati na tem področju, ako bi hotela doseči to, kar je Sovjetska 
zveza že dosegla. Nekdo je pred nedavnim zlonamerno zapisal, da je Sovjetska 
zveza sic^r dosegla velike uspehe na vesoljskem področju, a da so bilfi, zar&dt 
teh dosežkov, sovjetski državljani v marsičem prikrajšani. Nič bolj lažnega he 
bi bil mogel omenjeni «modrijan» napisati, saj je znana stvar, da so prav uspehi 
sovjetske znanosti in tehnike merilo življenjskih pogojev, ki stvarno obstajajo 
v Sovjetski zvezi. Prav gospodarska trdnost Sovjetske zveze je tista, ki omogoča 
tako velike uspehe tudi na področju vesoljskih raziskav. Na prvi sliki : 1) 
Sputnik I., 2) Sputnik II., 3) Sputnik III., (ki je imel na krovu psičko LajSko), 
4) Lunik I., (ki je postal umeni planet), 5) Lunik II., (ki je srečno prispel na 
Luno), 6) Lunik III. (ki je pred nedavnim fotografiral nevidno poloblo Lune, 
Druga slika : Exploder 1 ); 2) Vanguard I., 3) Vanguard IV., 4) Pioneer I., 5) 
Pioneer IV., 6) meteorološki satelit imenovan Padlewheel (v načrtu), 7) 
polami satelit Discoverer (v načrtu), 8) raketa za izvenatmosferske raziskave 
X 15 (tudi šele v načrtu). Vsem tem pa bi lahko prišteli še raketo, ki so jo Arne 
ričani poskušali pognati v vesolje pretekli teden, kar pa se je ponesrečilo. Zato* 
da bi «opravičila» zaostanek, si ameriška propaganda sedaj na vse načine priza
deva vzbuditi v javnem mnenju zanimanje za bodoče polete na Venero, za katere 

pa se ne ve še nič konkretnega

V soboto 21. novembre je bi
la polna dvorana Avditorija pri
sotna novemu kulturnemu do
godku Slovencev. Petnajsta se
zona slovenskega gledališča v 
Trstu in že samo število pet
najst nas navaja na misli o stal
nosti, gotovem razvoju in tradi
ciji, ki si jo gledališče ustvarja 
z vsako novo sezono umetniš
kega delovanja se je otvorila 
s krstno predstavo «Niky . zlati 
deček», komedijo, katero je na
pisal tržaški rojak, prof. Josip 
Tavčar.

Dejali smo, da je bil to za 
nas kulturni dogodek in menim, 
da je taka trditev popolno
ma upravičena. Pomembno je 
dejstvo, da naš tržaški sor o jak 
piše našemu gledališču namenje. 
na dela; imamo torej ljudi, ki 
nudijo gledališču potrebno hra
no. Prav posebno razveseljivo pa 
je še to, da je ta pisatelj tako 
občutljiv, tako iskren, in da ima 
tako zdrave poglede na svet, da 
s svojim delom kakor z re
flektorjem osveti hibe nedozo
rele zaletavosti našega časa, da 
pred nami stoje razgaljene in 
mi se jim smejemo. Menim, da 
je pisatelj s tem dosegel svoj 
namen in izvršil svoj pozitiven 
doprinos gledališki umetnosti 
na tržaškem in, dejali bi, slo
venski gledališki umetnosti 
sploh.

Govoreč poiirobno o gradnji 
dela samega, seveda naletimo tu
di na naše opazke. Jezik je prav 
gotovo lep, živahen in «teatra
len». Pomanjkljivosti bi omeni
li le dve: ekspozicija pisateljeve 
zamisli nam je jasna že v prvem 
dejanju in nadaljnja gradnja de
la ne odgovarja tudi nadaljnje
mu razvoju zamisli. In morda so 
tu pa tam uporabljeni odvečni 
efekti (n.pr. ne za stvar nujno 
potreben umor «managerja»).

Režiser Jože Babič in asistent 
Adrijan Rustja sta nam predsta
vila dokaj izdelano in živahno 
režijo. Nastopajoči igralci so 
vsi z ljubeznijo izvedli svoje 
naloge. Predvsem nam je ugajal 
Silvij Kobal kot najboljši pe
vec našega časa. Prisostvujemo 
neprestani nagli umetniški rasti 
tega nadarjenega mladega igral

ca in skoraj prepričani smo, da 
mu vrata v nadaljnji napredek 
niso zaprta prav zaradi značil
nosti njegovega izvajanja: ne
naslanja se na že ustvcvrjene li
ke, ne išče Šablon, a je pri 
svojem iskanju iskren in skrajno 
občutljiv.

Zelo dobra sta bila tudi Miha 
Bah-h kot «manager» in Štefka 
Drolčeva v vlogi Suzy. 
Ugajali so nam nadalje Bogda
na Bratuževa in to predvsem 
v prvih dveh dejanjih Rado 
Nakrst žal le da vloga ni po
polnoma odgovarjala njegovemu 
temperamentu, Julij Guštin in 
ostali nastopajoči.

Scenografija Jožeta Cesarja je 
odgovarjala delu: bila je. v sko. 
pih besedah, moderna in e- 
fektna.

Prepričani smo, da bo imelo 
delo uspeh, ter da bo maletelo 
na topel sprejem, kjerkoli ga 
bodo uprizorili.

S. A.

KULTURNE
VESTI
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St^ev: Partije , v tovarni,

Lil zaposlen. Njegovo 
j9 Lilo zelo, uspešno. Leta 

aktivno sodeloval v osvo- 
f/0 n(1m gibanju^ Od tedaj pa 
^ STfifti je zelo vestno 

težk° nalogo. Vodil je ob- 
V(i^n° Mužbo v re§kem luš- 
LQzcnu. Bil je v tesnih 'uš- 
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^ j atije pa je dobilo mno.
j ^*wfyTa gibanje sersjè še

DVE POMEMBNI STOLETNICI
Odkritje petroleja

27. avgusta letos je poteklo 
točno 100 let odkar je Ameri- 
kanec Edvin Drake odkril prvi 
bogati petrolejski vrelec v kra
ju Titus ville v Pensilvaniji 
(ZDA). Edvin Drake, ki je bil 
po poklicu železniški strojevo
dja, se je dalj časa pripravljal 
na odkritje, končno mu je uspe
lo priti do cilja na dokaj enosta
ven način, tako, da je zasadil v 
žemljo 21 metrov dolgo cev, po 
kateri je nato s pomočjo črpal
ke povlekel na svetlo dragoceno 
tekočino, ki pa tedaj še ni bila 
tako dragocena kot je danes.

V resnici so surov petrolej po
znali že prej, le da ga niso zna
li tako koristno uporabljati kot 
ga znajo danes. Zato se je širo
ka potrošnja petroleja začela 
močno uveljavljati šele potem, 
ko je Drake odkril prvi ameri
ški vrelec.

Že znameniti raziskovalec 
Marco Polo, ki je v 13. stoletju 
prispel v Baku, je opazil, da 
tamkajšnji prebivalci prevažajo 
rjavkasto tekočino iz Baku j a 
v Bagdad, kjer so jo uporabljali 
za kyrjavo in razsvetljavo.

Tudi v sami Ameriki so de
loma poznali petrolej še predno 
je prišlo do odkritja, ki ga je iz
vršil Drake. Prvi Amerikanec, 
ki je črpal petrolej iz zemlje in 
ga rafiniral, je bil neki Sa
muel Krer. Prečiščeno tekočino 
je v steklenicah prodajal kot 
zdravilo. Drugi Američan, ki se 
je ukvarjal s petrolejem pa je 
bil neki Sillimaiin. Njemu je 
uspelo, da je še pred letom 
1855 tako prečistil surov petro
lej, da ni dimil in se ga je dalo 
sijajno uporabljali za razsve. 
tljavo. Toda tako prvi kot drugi 
nista črpala petroleja iz globine

zemlje temveč v malih naravnih I mnogo ležišč petroleja, ki pa 
izvirih na površini zemlje. niso še odkrita in raziskana.

| V zadnjem času se mnogo dela 
področju iskanja novihV enem stoletju so načrpali j 

na vsem svetu nad 109 milijard 
sodov surovega petroleja. Veliči
no te količine lahko pravilno 
ocenimo, ako pomislimo, da se 
je načrtno izkoriščanje petroleja 
razvilo šele v zadnjih 50 letih. 
Strokovnjaki računajo, da se na
haja v doslej znanih in raziska. 
n ih ležiščih še okrog 250 mi
lijard sodov petroleja. Upošte
vajoč današnjo uporabo petrole
ja in perspektive bodočega raz
voja, pridemo do zaključka, da 
bo omenjena količina zadošča
la le še za kakih 30 let. Ni ču
dno, torej, da si znanstveniki na 
vso moč prizadevajo, da bi uve
dli uporabo atomske energije za 
široko potrošnjo. Atomska e n er. 
gija bo nadomestila petrolej.

Danes proizvajajo največ pe
troleja Združene države Ameri
ke, na drugem mestu je Vene
zuela, na tretjem pa Sovjetska 
zveza. Leta 1957 so v ZDA na
črpali 353.946.000 ton petro
leja, v Venezueli 148.380.000, v 
Sovjetski zvezi pa 98.280.000 
ton. V tem pogledu sledijo nas
lednje države : Sa ud o va Arabija
48.360.000 ton, Iran 34.920.000 
ton, Kanada 24.576.000 ton, 
Irak 21.708.000 ton, Indonezija
15.468.000 ton, Romunija 11 mi
lijonov 180.000 ton, Italija je v 
istem letu načrpala komaj
1.257.000 ton. Jugoslavija pa
396.000 ton. Od držav, ki so 
omembe vredne glede pridobiva
nja petroleja naj na tem mestu 
omenimo še Avstrijo, Francijo, 
Nemčijo, Mehiko, Argentino, 
Brazilijo, Kolumbijo in Peru.

Povsem pa je razumljivo, da 
je v zemeljskih globinah še

na
petrolejskih vrelcev zlasti v 
saharski puščavi, kjer po vsei 
verjetnosti obstajajo veli
kanska petrolejska bogastva. 
Prav tako s-e dela tudi v So
vjetski zvezi. Sovjetska sedem. 
letka predvideva, da se bo v tej 
državi zelo povečala proizvod
nja petroleja. Po načrtih je 
predvideno, da bodo leta 1965 
v Sovjetski zvezi pridelali okrog 
240 milijonov ton petroleja.

Na raznih področjih te drža
ve, zlasti v Aziji, leže bogati pe
trolejski zakladi. Sedanji se
demletni načrt predvideva š^ 
nadaljnjo močno okrepitev v 
tem pogledu. V la namen so 
investirali mnogo kapitala. 
Predvideno je, da bodo leta 
1965 skoraj podvojeno količino 
pridobljenega petroleja v pri

merjavi z letom 1958. Povpre
čno letno povečanje proizvodnje 
petroleja znaša sedaj okrog 18,1 
milijonov ton. Tako bodo leta 
1965 v Sovjetski zvezi načrpali 
toliko petroleja, kot ga potrebu
je tamkajšnje gospodarstvo. Pe
trolejska industrija pa se ho v 
glavnem razvila in razširila na 
področjih Uralov, Azerbaidžana
in Turkmenistana.

Poleg petroleja in poleg atom. 
ske energije pa bodo v bodoče 
odkrili še druge vire energije. 
Med temi viri je tudi morska 
voda. Tako ho človeštvo razpo
lagalo z novimi viri energije še 
preden bodo začeli primanjko
vati obstoječi petrolejski viri. 
Ako bodo znanstveniki odkrili 
vsa skrita bogastva, ki jih vse
buje morska voda, ho vprašanje 
pogonske energije za vselej re
šeno, kajti že danes se uveljav
lja trditev, da je sila, ki nastaja 
iz morske vode vsaj stokrat 
močnejša od petroleja. Vsekakor 
pa je nekaj gotovo, namreč, da 
vsa ta prizadevanja za nova od
kritja, ne bodo rodila zaželenih 
sadov v tako kratkem času.

Strahovita bitka 
pri Solferinu

Letos poleti je minilo točno dan, je sodelovalo nad 300 tisoč
sto let od strahovite vojne bitke 
pri Solferinu v Severni 'Italiji. 
Tedaj so se bile francoske-al- 
žirske in piemontske čete proti 
četam avstro-ogrsk? monarhije, v 
čigar vrstah je bilo, na žalost, 
tudi mnogo Slovencev. Redki 
preživeli povratniki iz te vojne 
so costo pripovedovali o grozo
tah, ki so jih tam doživeli in 
katerih ni mogoče niti primerja, 
ti s grozotami kasnejših bitk. V 
hudih bojih, ki so trajali en

vojakov. Ko pa je bilo bitke ko
nec, je na bojišču, predvsem za
radi udejstvovanja topništva, le
žalo nad 40 tisoč mrtvih in ra
njenih. V naslednjih dneh je 
drugih 40 tisoč vojakov umrlo 
zaradi izčrpanosti ali ran in 
bolezni, ki so si jih nakopali 
v strašni bitki.

Po naključju se je sredi boji
šča znašel tudi mladi Švicar Jean 
Henri Dimani. Strašni prizori 

1 trpljenja, ki jih je tam videl,

Jean Henri Dunand

so tudi tega moža pretresli v 
dno duše. Nekaj teh prizorov 
je kasneje tudi opisal v knjižici 
«Spomini na Solferino», iz ka
tere povzemamo nekaj odstav
kov :

«...V tihi noči je bilo slišati 
stokanje in pritajene vzdihe, ki 
so bili izraz groznega trpljenja. 
Bilo je slišali pretresljive glaso. 
ve, ki so prosili pomoči.

25. junija 1859 je sonce obsi
jalo enega izmed na j str ah ovite j. 
šili prizorov. Bojišče je bilo vse
povsod pokrito s trupli ljudi in 
konj. Travniki, grmovje ceste, in 
jarki so bili posejani z mrli
či. Nesrečni ranjenci, ki so jih 
pobirali ves dan, so bili bledi, 
posinjeli. uničeni. Nekaterif zla- 
.»tj tisti, ki so bili močno pohab
ljeni, so gledali zmedeno in ver. 
jetno niso razumeli, kaj se je 
dogajalo. A zato niso nič manj 
čutili grozovitih bolečin. Drugi 
so bili nemirni in so se krčevi
to premetavali ter trepetali. 
Tretji, s široko zevajočimi rana. 
mi, ki so se že začele prisojati. 
so blazneli od bolečin in so 
prosili, naj bi jih pokončali. 
Krčili in kremžili so obraz v po. 
slednjih objemih agonije...

V teh izrednih okoliščinah 
človek neizmerno trpi. Prav za
res je nadvse hudo, da ni mo
goče vselej lajšati bolečin tistim 
ki jih imamo pred očmi in ne 
priti do tistih, ki rote in pro
sijo, da bi prišli ponje...»

Že ti stavki nam zadostujejo, 
da si ustvarimo vsaj približno 
sliko o grozotah, ki jih je na 
lastne oči videl in opisal že o- 
menjeni Dimani.

Ustanovitev 
Mednarodnega 
rdečega križa

Toda namen te knjižice ni bil 
le v tem, da seznani široko jav
nost o vseh mogočih grozotah, 
pač pa sprožiti zamisel gle
de ustanovitve človekoljubne 
organizacije, ki bi tudi v voj
nem času skrbela za ranjene vo
jake, ne glede na to kateri 
stranki pripadajo in torej ne 
glede na to ali so iz vrst zma
govalcev ali premagancev. In i- 
dej a Dunanta je v doglednem 
času rodila pozitivne sadove. 
Na njegov predlog je prišlo do 
ustanovitve mednarodno prizna, 
ne organizacije Rdečega križa. 
Seveda pot ni bila tako lahka 
in enostavna. Toda Dimani ni 
odnehal, dokler ni dosegel po
stavljenega si cilja. Najprej se 
je pogumno spravil na pot z na
menom, da si poišče pristašev za 
novo idejo. Obredel je vse ev
ropske države, obiskal razne 
dvore, prepričeval številne veli- 
kaše, da je treba z ranjenci v 
vojski ravnati na človeški način 
in pomagati ranjencem, ne gle
de na njihovo narodnost ter jim 
izkazovati dolžno spoštovanje ; 
zdravniškim ambulantam in vo
jaškim bolnišnicam pa da mo
ra hiti vselej prizanešeno , a 
zdravnikom in strežnemu osebju

C

KULTURNO 
SODELOVANJE 
MED SZ IN ITALIJO

Pred kratkim so predstavniki 
italijanskega kulturnega življe
nja izročili v Moskvi načrt bo
dočega sporazuma o kulturnem 
sodelovanju med obema dežela
ma. Gre za prvi tovrstni spora
zum med Italijo in SZ. Gre 
predvsem za sodelovanje med 
književniki in drugimi umetni
ki, za izmenjavo filmov in dru
gih kulturnih dosežkov.

NOVA UMETNIŠKA 
GALERIJA V MOSKVI

Radio Moskva je sporočil, da 
bodo prihodnje leto začeli v 
Moskvi graditi novo veliko tri
nadstropno umetniško galerijo. 
To bo ena izmed največjih 
zgradb moderne Moskve. Imela 
ho 150 prostorov za najrazlič
nejše razstave ter dvorano za 
7000 ljudi.

(Nadaljevanje na 4. strani)

Mihail Zoščenko:

Človek brez 
predsodkov

MIHAIL ZOŠČENKO iz-
ha ja, kakor njegov pred
nik Gogolj, iz ukrajinske
ga podeželskega plemstva. 
Rojen je bil leta 1895. Nje
gov oče je bil slikar v Pol- 
tavi. Študiral je pravo, po 
prvi svetovni vojni pa je

večkrat spremenil poklic. 
Bil je poštni uslužbenec, 
telefonist, miličnik, pisar in 
končno se je ukarjal z re
jo kuncev. Naposled pa se 
je posvetil pisateljevanju 
Zlasti se je uveljavil s pi 
san jem humorističnih črtic

To se je zgodilo na moskovskem vlaku v va
gonu tretjega razreda.

Nekemu debelušnemu potniku je padel nož 
na tla, ko je odrezal od hleba zalogaj kruha.

Njegova soseda ga je vprašala z zvedavostjo :
— Kaj je padlo, očka, nožek ali vilice ?
— Nožič — je nerad odgovoril sopotnik in 

grebel z roko po klopi.

— Moški bo prišel — je rekla sopotnica. — 
Če je padel nožek, bo moški...

Moj sosed, človek v zelenili ovojkah in s culo 
na hrbtu, se je nenadoma razburil. Kar potemnel 
je od jeze.

— Sram vas bodi, da imate v dvajsetem sto
letju še take predsodke in da ste praznoverni.

Državljanka je debelo pogledala mojega so
seda.

— To je posebna znamenje — je rekla — Če 
pade nož pride za gotovo moški, če vilice pa 
ženska... — Jaz pa. tovariš, prav nič... Znamenje 
je tako...

Moj sosed se je zlobno zasmejal.
— Kaj ni — je dejal — spotakljivo ? ! Povsod 

naokrog elektrifikacija, tu pa taki predsodki...
Sosed je pomolčal, potem pa spregovoril, zno

va obračajoč se večidel k meni, vendar tako, da 
bi ga slišali vsi.

— Da, tovariš, povsod električnost, povsod 
se pojavljajo vrag ve kakšne velike ideje, povsod 
— boj z religijo, in po vsem tem pa, dobro me 
poslušajte — popolna nevernost in malomeščan
ski predsodki.

— No, ne ravno povsod — sem rekel.
— Od tega mi ni nič laže — je mračno rekel so

sed. — Zavoljo tega, vidite, tovariš, sem se ločil 
od žene.

— Pa menda ne?
Bog pomagaj — je dejal. — Četudi nisem par

tijski človek, ne morem, razumete, živeti z malo- 
meščanko. Vidite, tovariš, šest let sem živel z 
njo zdaj pa ne morem. Niso taki časi... Plemenito 
sem jo prosil, nizkotnico : odvrzi, sem govoril.
Katarina Vasiljevna. te svoje stvari, zavrzi, sem 
govoril z dobroto, malomeščanske predsodke in 
praznoverje. Ona pa ne! Padel ji je nož na tla — 
glejte, moški bo prišel; srečala je duhovnika — 
zmeda se bo razpletka; kolcnilo se ji je —- spet 
posebno znamenje... Fej!

— Pa sta se res razšla ravno zato ?
'— Bog pomagaj — je rekel sosed — prav za

to, in njeno obče vedenje je postalo nekako 
lahko... Jaz sem jo pa plemenito prosil. Nemara 

—je pa potrebno. Ne moreni živeti z avšo... 
Zdaj se pa peljem v Moskvo. In če srečam, na 
primer, v Moskvi sodobno, pravilno državljanko 
brez predsodkov, se bom obvezno s tako oženil. 
Samo težko, če jo bom. tovariš, srečal. O marsi
čem dvomim...

Sosed je umolknil, zvil cigareto in jo prižgal.

Potem je tiho kolcnil in rekel :
— Nekdo zdajle misli name, — je rekel ne 

meneč se zato. kar je ravno- povedal .
— Ona vendar, tvoja ločena žena; če ne mo

re biti drugače, ko da misli ngte — se je sočutno 
oglasila državljanka. — Ivako "ji je zdajle, revici i

— Vse je mogoče. Tudi to je mogoče, da ona 
misli name. .Je pa prismoda sama kriva — je od
govoril državljan in pljunil po tleh.

.J
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DOMACI PROBLEMI IN VESTI
li

Za novo politiko 
vlade 

v Furlaniji in 
Julijski krajini

Apel Deželnega komiteja K Pl

Zasedanje občinskega sveta 
v Trstu ►

Medtem ko mednarodni položaj kaže neutajljive dokaze 
velikega razvoja pomiritve, iz katere izhaja učvrščeno jam
stvo za miroljubno sožitje in zar mir, se italijanska vlada 
ne more ločiti od politike hladne vojne in se vedno bolj 
udinja interesom velemonopolov, kar se bolj zaostruje 
krizo v državi.

V okviru italijanske stvarnosti postaja ekonomski in 
socialni položaj v deželi Furlanija-Julijska krajina vedno 
bolj dramatičen.

Huda kriza zajema ves Industrijski sektor 1R1 v 
Trstu. Tržiču in Gorici in to zaradi podrejanja poizvo- 
dnje interesom velemonopolov. kar vsiljuje italijanski 
državi Segnijeva vlada, kakor so to vsiljevale tudi njene 
predhodnice.

Obisk, ki ga je napravil minister Ferrari-Aggradi v 
naši deželi, ni rešil nobenega problema, pač pa je dal 
nove dokaze, da vlada namerava dodeliti državni indu
striji drugostopno vlogo, kar dejansko pomeni odvzeti naši 
deželi tiste ekonomske vire. ki so temeljnega pomena.

V Furlaniji se že leta nadaljuje postopen proces eko
nomske degradacije, zaradi česar je v določenih primerih 
mogoče to področje primerjati z nekaterimi področji na 
Jugu. Župani 38 občin Karnije in Kanalske doline so 
ustanovili, poseben agitacijski odbor ter groze s kolektivnim 
odstopom v znak protesta proti vladi, ki popolnoma zane
marja ta področja.

Na tisoče kmetijskih podjetij v deželi se nahaja v 
hudi krizi, katero še zaostruje vključitev Italije v Skupno 
evropsko tržišče ter Izdajstvo Krščanske demokracije nad 
svojim programom o obrambi zemljiške posesti, kar po
vzroča tudi vedno bolj naraščajoče opuščanje zemlje in beg 
kmečkega prebivalstva v mesta.

Trgovci, obrtniki, mali in srednji gospodarstveniki 
lr| ■ protiudarce krize, ki zajema industrijo in kmetijstvo 
ter protiudarce zadušljive politike, ki onemogoče sleherno 
možnost avtonomnega razvoja.

Vsi sloji prebivalstva, brez izjeme, čutijo posledice 
zastoja ekonomskega in socialnega napredka dežele po 
krivdi monopolov, čigar izraz je sedanja vlada, ki je vodi 
demok .ščanska desnica.

V tem dramatičnem položaju se z obnovljeno silo 
postavlja zahteva po novi večini v državi, ki bo sposobna 
uresničiti novo politiko tudi v nasi deželi in ki bo nemu
doma uveljavila deželno ustanovo s posebnim statutom, kar 
se zavlačuje že celo desetletje in kar sabotira Segnijeva 
vlada, zaradi podpore, ki jo prejema od desnice, kot je 
to potrdil na nedavnem zborovanju tržaških misovcev sam 
poslanec Allibrante In česar ni doslej še nihče deman

Državljani !
Nastopil je čas, ko je treba, izražajoč najgloblje težnje 

našega prebivalstva, združiti vse politične sile, vštevši tudi 
katoliške, ki so večkrat poudarile svojo avtonomistično 
\ ero, premostiti sleherno umetno pregrado, ki ovira to 
združitev v skupni regionalistični akciji ter da zahtevamo: 
L IZDELAVO IN FINANSIRANJE DEŽELNEGA 

NAČRTA ZA GOSPODARSKI RAZVOJ, KI PRED
VIDEVA :

učvrstitev in ravoj ladjedelniske in kovinarske 
industrije v Trstu. Tržiču in Gorici, ki naj na- 
pravi konec grozečemu propadu in naj učvrsti 
industrijalizaeijo dežele ;
ustvaritev deželne ustanove za zemljiško refor
mo, k! naj uresniči načrt o dodelitvi zemlje 
tistim, ki jo obdelujejo ter zagotovi njihovo 
lastništvo nad njo;
ustvaritev sklada za gospodarsko obnovo in raz
voj hribovitih področij ; 
širok načrt za javna dela; 
ukrep1, ki bodo omogočili dvig življenjske ravni 
prebivalstva in izboljšali razmere malih in sred
njih gospodarstvenikov.

2 TAKOJŠNJO USTANOVITEV DEŽELE FURT.A- 
NJJ A-JULIJSKA KRAJINA S POSEBNIM STATU
TOM, ki naj bo učinkovito sredstvo za omogočenje 
rešitve najresnejših problemov obmejnih področij.

DEŽELNI KOMITE K.P.I.

Nadaljujejo se redne seje tr
žaškega občinskera sveta. Sve
tovalci razpravljajo, skupno z 
občinsko upravo, o raznih pro
blemih. tržaške oobčine. V krat. 
kem bo glasovanje o ob
činskem proračunu, ki bo 
nedvomno trd oreh tudi zato, 
ker je tudi vanj posegla komisa, 
rjeva roka Ver občutno skrčila 
razne postavke osnutka prora
čuna. Toda o tem bomo obšir- 
neje pisali v posebnem član
ku enkrat kasneje.

Na seji, ki je bila v torek 
zvečer je občinski svet razprav
ljal v glavnem o nadzorovanju 
nad živili in to v zvezi z zna
no afero ponarejevalcev, ki so 
razširili svojo mrežo po vsej 
Italiji, o čemer v teh dneh ob
širno piše ves italijanski tisk. 
Ta problem je zelo resen, za
to ga bomo skušali prihodnjič 
obširneje ob ravna ti.

roleg razprav o gornjem 
problemu, so bila v torek na 
dnevnem redu tudi vprašanja, 
ki so jih postavili nekateri sve
tovalci in na katera so odgo
varjali pristojni občinski odbor
niki. Tu naj omenimo zlasti 
vprašanje, ki ga je postavil naš 
svetovalec, tovariš Gombač. Ta 
je predlagal občinski upravi, 
naj poskrbi za popravilo ceste, 
ki vodi iz Bazovice proti Je
zeru. Ta cesta je danes v sil
no slabem stanju in lahko ki 
rekli, skoro neuporabna. Kljub 
temu pa je ta cesta potrebna. 
Poslužujejo se je številni kme
tovalci iz Bazovice, deloma pre
bivalci iz Jezera in pa tudi šte
vilni turisti iz mesta, ki vedno 
tako radi zahajajo na kraško 
planoto. Odbornik Rinaldini je 
vzel na znanje vprašanje sveto
valca Gombača ter obljubil, da 
bodo poskrbeli za popravilo.

Tu naj omenimo, da je občin
ska uprava po posredovanju 
naših občinskih svetovalcev iz
vedla že več del v Bazovici, ne
katera dela pa so še v teku. Sem 
spada predvsem kanalizacija v 
vasi, ki bo stala okrog 7 mi
lijonov lir.

Na zahtevo naših svetovalcev 
so bila izvršena vazna dela 
v Bazovici

svetovne vojne bili v sklopu 
avstro-ogrske vojske. Kot je zna
no je ta zakon potreben zara
di ureditve njihovega socialnega 
zavarovanja in pokojnine. Prav 
tako se je zavzel za ureditev 
priznanja delovne dobe v letih 
1920-26 in to državljanom go- 
riške, tržaške, tridentinske in 
hoeenske pokrajine.

V komisiji, ki razpravlja o 
ustavnih zadevah pa se je to
variš Vidali aktivno udeležil 
razprave o zakonskem predlogu 
za juridično ureditev slovenske 
šole.

Tozadevni zakonski predlog, 
ki ga je naš poslanec predložil že 
pred časom, je bil pred nekaj 
tedni predan parlamentarni ko
misiji za javno vzgojo. Prav ta
ko je bil zakonski predlog na
šega poslanca glede senatnih vo
litev na Tržaškem ozemlju do- 
kočno predložen tako v parla
mentu kot v senatu.

Od številnih važnih vpra
šanj. ki sc tičejo krajevnega 
ekonomskega življenja, za kate
ra s-e je.zanimal tov. Vidali, naj

na tem mestu omenimo: grad
njo VII. pomola, menze la
djedelnic GRDA, obnovo kon
vencij pomorskih družb premi- 
nentnih državnih koristi itd.

S področja političnega polo
žaja pa naj na tem mestu ome
nimo vprašanje, ki ga je naš 
poslanec postavil v parlamentu 
v zvezi z vestmi o bodočih pre
maknitvah meja med Italijo in 
Jugoslavijo. Od vlade pa je zah 
levai, naj prekliče izjave, ki jih 
je dal v Trstu fašistični poslanec 
Almirante glede vprašanja usta
novitve dežele Furlanija-Julijska 
krajina.

Kot poročamo na drugem me
stu, je Almirante izjavil, da 
je vlada obvezala, da ne bo usta
novila te dežele in to v zameno 
za podporo ki je je deležna od 
neofašistične stranke in drugih 
desničarjev.

Razen tega pa je imel tovariš 
Vidali mnogo stikov z delega

Prvi rezultati 
včlanjevanja 

v partijo
Objavljamo prve podatke o 

včlanjevanju v našo partijo na 
področju nekaterih sekcij nase 
Federacije. To delo so doslej 
stoodstotno izvršile naslednje sek
cije : Barriera, Barkovlje, Sv. A. 
lojz, Log, Devin, VOM, Trebče, 
Konkonel, Dreher, ter ženski ce
lici v Domju in v Ricmanjih. 
Sekcija pri Magdaleni je izvedla 
delo za 96 odst., enako tudi ce
lica v Arzenalu, sekcije Toma
žič, Rojan, Sv. Vid, Roeol in Sv. 
Ivan Podlonjer za 80 odst., sek. 
cija Pončana za 85 odst.. Sv. 
Marko za 90 in Milje za 73 
odst.

Glede vpisa novih članov v 
našo partijo pa je položaj na
slednji :

Sekcija Barriera je vpisala 
20 novih članov, Sv. Alojz 2. 
Rojan, Sv. Marko in Milje 
po 10, Sv. Vid, Tomažič in 
Magdalena po 4, Roeol in Sv. 
Ivan-Podlonjer po 1. ženska 
celica v Ricmanjih pa je vpi
sala dve novi članici.

Krčenje občinskih proračunov 
bo resno zaviralo 

delovanje naših občinskih uprav

Družina Škrlj iz Saleža je 
| počastitev spomina pokojnega

Nerazumevanje pokrajinskega 
upravnega odbora za občutene 
probleme občin

cijami delavcev raznih strok in 
z drugimi državljani glede Franca šrlja, darovala 3000 
važnih, tako splošnih kot posa-I lir v tiskovni sklad našega lista, 
meznih problemov. I Najlepša bivala!

Prejšnji četrtek je bila redna 
seja občinskega sveta v Dolini. 
Na njej je župan, tovariš Lovri- 
ha, med drugim, poročal, da je 
vladni komisar, na predlog po
krajinskega upravnega odbora, 
občutno skrčil proračun občin
ske uprave.

Proračun občinske uprave za 
t-ekočc leto predvideva nekaj 
nad 35 milijonov lir dohodkov 
In okrog 64 milijonov lir iz
datkov.

Ker je tudi dolinska, kot vse 
ostale občine na Tržaškem o- 
zemlju, pasivna, je. torej, nujno 
potrebna državna podpora za 
kritje primanjkljaja, odnosno 
za uravnovešenje proračuna.

O tem, zakaj so naše občine 
pasivne, in kako bi se dalo to 
pasivnost odpraviti, smo že več
krat pisali. Pripomniti pa mo
ramo tudi oh tej priložnosti, da

Pereča stanovanjska kriza
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v devinsko-nabrežinski občini

Delovanje
poslanca
Vidalija

V novembru je naš poslanec, 
tovariš Vittorio Vidali, opravil v 
parlamentu še posebno važne 
naloge. Med drugim je zahteval 
pospešitev razpravljanja o raz
nih zakonskih predlogih, ki ne
posredno zanimajo Trst ter se 
osebno udeležil teh razpravljanj. 
Tu je šlo v prvi vrsti za predlog 

ustanovitvi dežele Furlanija- 
Julijska krajina.

Kot je znano so komunistični 
in socialistični poslanci že prod 
časom predložili tozadevne za
konske predloge, v zadnjem 
času pa so jim sledili sc demo
kristjani kar z dvema predlogo
ma, od katerih je enega predlo
žila skupina furlanskih poslan
cev, drugega pa tržaška poslanca
DC.

Nadalje se je naš parlamenta
rec zavzel za sprejem zakona o 
priznanju službenih let tistim

Zadnja leta se je število pre
bivalstva devinsko - nabrežinske 
občine povečalo za najmanj ti
soč duš. Obenem se je. kar je 
bilo pričakovati, nenavadno za
ostrilo stanovanjsko vprašanje. 
Tembolj, ker se s prilivom no
vih ljudi in hkrati tudi ustre
zno povečalo število primernih 
stanovanj.

Če kdo poreče, da je bilo v 
tem pogledu za begunce iz Istre, 
ki sestavljajo pretežni del na 
novo priseljenega prebivalstva, 
poskrbljeno, treba ugotoviti, da 
to ne drži, ker jih je še vedno 
znatno število, ki so ostali brez 
strehe. Vrhu tega treba računa
ti s povečanjem števila prebi
valstva na osnovi naravnega pri
rastka t. j. tako, da še je 
novimi zakonskimi zvezami po
večalo število rojstev, kakor je 
treba upoštevaoti dejstvo, da so 
se iz drugih predelov države 
priselile v občino številne dru 
žine. V vseli teh primerih gre 
za družine, ki nimajo sredstev 
in katerih zaslužek je tak. da 
se morejo komaj preživeli. Sprl, 
čo lega je nesmiselno misliti, 
da hi te družine mogle priti do 
potrebnega stanovanja na stano, 
vanjskem prostem trgu, kjer do
segajo najemnine zanje nedo- 
-topne cene.

S postopno spremenitvijo go
spodarsko - socialnega sestava 
prebivalstva občine, pri čemer 
,e je dober del odrekel obdelo
vanju zemlje kot osnovnemu za 
slu/,ku in se raje usmeril na 
mezdno delo (tudi po zaslugi 
odgovornih činiteljev, ki tega 
primernimi sredstvi in ukrepi 
niso znali preprečiti), je tisti 
del vaškega prebivalstva, ki se

Nemudoma bi morali zgraditi 
vsaj 50 ljudskih stanovanj
Za 9 stanovanj 103 prošnje

hiše

priznanju sluznenin let us»um r- -
državljanom, ki so za časa prve [je sproletariziral, zapustil rodne

ter se pomaknil v središča 
kot so Nabrežina. Sesljan in De
vin. bodisi ker so tu njihova 
delovna mesta (Nabrežina: ka
mnolomi, železnica, obrtništvo, 
itd. Sesljan: gostinska podjetja, 
turistična dejavnost: Devin: pa. 
pirnica, gostinstvo, turizem itd.) 
bodisi zaradi bližine prometnih 
zvez proti Trstu in Tržiču, ka
mor pravtako hodijo na delo. 
Tako se je v omenjenih treh 
središčih v teku nekaj let na
kopičilo določeno število po ve
čini mlajših ljudi, ki so si za
tem ustvarili svoje družine z o- 
troki. ne da bi si bili mogli 
prej poskrbeti ustrezno stano
vanje. Vsi ti danes pričakujejo 
od občine, da jim bo tako ali 
drugače uredila vprašanje sta
novanja.

Občina, ki je do pred kratkim 
še bila tipična podeželska kme
čka občina, z odgovarjajočim 
kmečkim tipom naselij, kate
rih gospodarska in stanovanj
ska poslopja so stara po naj
manj eno stoletje z neracional
no ureditvijo prostorov, se je ta
ko torej znašla glede stanovanj
skega prostora v izredni stiski.

Od konca vojne, se pravi v 
zadnjih štirinajstih letih je bilo 
na področju občine zgrajenih 
vsega skupaj 42 ljudskih stano- 
vani. (Tu niso všteta stanovanja 
za Istrane. Op. uredn.)

Če bi hoteli delno zadostiti 
tej stiski in omogočiti ustrezno 
stanovanje vsem, ki ga zares

Nadaljevanja s prejšnjih strani
Kaj, Je 

komunizem?
(Nadaljevanje s 1. strani)

ke združenj delovnih ljudi do
ločene funkcije, ki so jih imeli 
do danes državni organizmi 
(častna sodišča, ljudske skupine 
za vzdrževanje javnega reda).

POMLAD ČLOVEŠTVA 
V Sovietski zvezi so značilno

sti komunizma že vidne in po
javljajo se v vsakdanjem živije- 

! uju. Najbolj jasen dokaz je uve- |

sli, bodo lahko še bolj razvili 
svoje sposobnosti in talente.

Postopoma bo izginila tudi o- 
blast države, upoštevajoč pri tem 
zunanje pogoje, t. j. če ho izgi- | |javit.t.v' gospodarskih, znanstve-I 
nila nevarnost tujega napada, j nih ifi kultllrnih dosežkov v pr- I

leno, ki se stalno obnavlja In 
razvija. In tako drevo se že lile. 
«ti na soncu.

Predkongresna
diskusija

(Nadaljevanje z 2. strani)

Državo ho nadomestila komuni 
«lična družba, ki se ho

sko in socialno obnovo naše

vem letu sedemletke. Z osvojit- 1 dežele.
se l>o sama vij0 kozmičnega prostora je So

upravljala. To je najpopolnejša 
oblika udeležbe članov človeške
družbe v vodenju dežele. Ome
njeni proces se

vjetska zveza razširila obzorj 
človeštva. Komunizem je končni 
cilj borbe delavskega razreda, 

prav posebno |2maga komunizma bo odpravi-. » • ! Z-l I I I <1^ <1 IMFIIIUIIIJIMUI U'1 I' ■ ■ .

razvija v obdobju izgradnje ko- j |;| vsp r.,zreH,e Opravila ho tud!j c- | ia vse ičiaicuc, ou|Mavii(i imi tuni
mu n izm a. Resolucija XXI kon- je|avslii razTed, ki je s svojo
gresa Komunistične partije So. 
vjetske zveze podčrtnje ta 
voj v tem smislu.

V sedanjih pogojih je bistve
na usmeritev evolucije sociali
stične države v tem. da se z 
vsemi sredstvi razvija demokra
cija, udeležba vseh državljanov 
v vodstvu gospodarske in kul
turne izgradnje, v vodstvu vseh 
zadev družbe. Na ta način i- 
majo vedno večjo vlogo sovjeti 
in številne socialne organiza
cije (sindikati, komi o mol ) in 
tako prehajajo postopoma v ro-

borbo gonilna sila zgodovine.
Ali se bo morda s tem ustavil 

razvoj človeške družbe? Niti 
zdaleka! Z izginotjem razredov 
bo končala le prazgodovina člo
veštva in začela se bo res člo
veška zgodovina.

Opevajoč domovino, ki jo je 
Oktobrska revolucija obnovila 
1917 leta. je sovjetski pesnik 
Majakovski primerjal rejstvo 
novega socialističnega sveta s 
«pomladjo človeštva». Komuni-

Borba za zajamčenje vseh de
mokratičnih in narodnostnih 
svoboščin državljanov in proti 
izkoriščanju delovnega ljudstva, 
se vodi. kot je poudarjeno tu
di v tezah, v borbah proti mo
nopolom z namenom, da se jim 
prepreči gospodovanje tako nad 
ekonomskim kot nad političnim 
življenjem državljanov.

V okviru le borbe, ki jo vodi 
naša Federacija za uresničitev 
idealov, moramo še nadalje 
vztrajati v odločni zahtevi po 
prepovedi vsakršne narodnostne 
mržnje. za zajamčenje etničnega 
značanja in svobodnega kultur
nega razvoja slovenske etnične 
skupine, tudi prek sloven-

Kot je KP1 od svojega nastan
ka dalje vodila dosledno in na
čelno hordo za narodnostne pra
vice slovenskega prebivalstva, 
tako bo tudi še nadalje zahteva
la. da dobijo Slovenci sorazmer
no zastopstvo v državnih in jav
nih uradih.

V okviru borbe za uresničenje 
enakopravnosti bomo še nada
lje vztrajali v zahtevi, naj se 
državljanom slovenske narodno
sti omogoči dostop v službo v 
javnih, gospodarskih in social
nih ustvanovah.

Že v preteklosti je KPI jasno 
usmerjala svojo politiko za pra
vice narodnih manjšin. Ta poli
tika je imela svojo osnovo in

Ustanovitev 
Rdečega križa
(Nadaljevanje s 3. strani)

mora biti priznan nevtralni po
ložaj.

Končno je Dunant dosegel za- 
željeni cilj. Vest človeštva se 
je prebudila. Največ po zaslu
gi njegovega opisa bitke pri Sol
ferini!. Pet let kasneje je 16 ev 
ropskih držav izdelalo in 8. av 
gusta 1864 podpisalo Ženevsko 
konvencijo. Kasneje so se tem 
državam pridružile skoraj vse o- 
stale evropske države. Tako je 
nastala mednarodna organiza
cija Rdečega križa, la organiza-

iovesiva», ivomuni- Mvupme, umi pir*v »ivvt.li
žem bi se na ta način lahko pri- skega tiska, kulturnih, socialnih 
merjalo drevesu, ki je vedno ze. * in športnih organizacij.

j •» i:t|u unnica mi/.». •» ----- •*

ideološko vsebino, četudi tedaj fcija je v vseh poznejših vojnah 
niso obstajali objektivni pogoj j m tudi po vojnah opravila 
za programsko uresničitev. Da
nes pa obstaja eden izmed po
glavitnih pogojev za uresničitev 
narodnostnih pravic slovenske 
etnične skupnosti, ki živi r 
mejah Italije. To so demokra
tične ustanove, ki predvidevajo 
enokopravnost vseh državljanov 
in ki predvsem teži po spre
membi kapitalističnega ustroja 
družbe, ker narodnostno vpra
šanje bo popolnoma rešeno sa
mo v socialistični družbi.

preeenljivo dobra dela, ne le na 
bojiščih in v njihovem neposred
nem zaledju temveč tudi v kon
centracijskih taboriščih, na 
področju iskanja pogrešancev 
itd.

Tako je, torej velika ideja 
Dunanla rodila neprecenl jive sa- 
dove, ki jih je bila deležna tudi 
naša generacija v zadnji sveto
vni vojni.

Priredil M. D.

nujno potrebujejo, potem bi 
morali nemudoma zgraditi naj
manj 50-60 stanovanj, oziroma 
6-7 ljudskih hiš. Pri čemer se 
seveda ne sme jemati v poštev 
stanovanja, ki so bila občini že 
dodeljena, čeprav še ne zgra
jena.

Nekako pred štirimi leti so 
bila občini nakazana sredstva za 
izgradnjo dveh ljudskih hiš, ena 

devetimi in druge z osmimi 
stanovanji. Po štiriletnih urgen. 
cab, pismenih in ustnih inter
vencijah. tudi pri najodgovornej
ših osebnostih, je pred kratkim 
bila postavljena pod streho de 
vetstanovanjska hiša. V zvezi z 
njo so bile predložene posebni 
prefekturni komisiji, v kateri 
so bili tudi predstavniki obči
ne, 103 prošnje. Glede druge z 
osmimi stanovanji, ki bi imela 
biti postavljena zraven že ome
njene, pa še danes ni ne duha 
ne sluha. Vse je kazalo, da bo 
kaj, sodeč po raznih zagotovi
lih, ki so bila dana. Naenkrat 
pa nič. Razlog? Prenizka u- 
radno postavljena osnovna ce
na. Zato so merodajna oblast va 
ukazala pokrajinskemu tehnič
nemu uradu, da se na prvot
nem načrtu izvedejo določene 
korekture. Pri tem bo, razum
ljivo, potrebno kaj spremeniti 
tudi glede vsote namenjene za 
izgradnjo, ki jo bodo, kot se 
upa, primerno povečali, ker bi 
sicer poslopje še nekaj let ne 
zagledalo luč sveta. Pred stiri
mi leti namenjena vsota danes 
namreč ne more več predstav
ljati takratne vrednosti, česar 
bi se morali zavedati povsod in 
še prav posebej na področju 
javnih del. kjer birokratične 
administrativne procedure več
krat zelo resno ogražajo koristno 
pravočasno izvedbo večine jav
nih del. Upamo, da se birokrati- 
čna procedura okrog korekture 
lega načrta, kot tudi glede na 
povečanje vsote, potrebne za iz
gradnjo, ne bo zavlekla v ne- 
skočnost. tako da na to hišo ne 
bo treba znova čakati nekaj 
let.

Nakazana so bila tudi sred
stva za ljudsko hišo v Devinu. 
Občina je v skladu z zakonom 
poskrbela za brezplačno zemlji
šče. Če bi se hotele upoštevati 
potrebe ljudi in zahteve občine, 
potem bi ne bilo treba druge
ga kot čimpreje izdelati načrt, 
nato razpisati dražbo in začeti 
z delom.

Za Devin sta bili določeni še 
dve hiši INACASA, ki pa ne 

1 sodita več med najbolj potrebna 
ljudska stanovanja, ker so tu 
najemninski in ostali pogoji 
drugačni, pa so vsled tega do
stopne samo bolj premožnim 
družinam.

Torej 42 stanovanj od konca 
lojne, od teh 9, ki so bila do
grajena pred kratkim, ob stal
nem naraščanju prebivalstva, na 
ozemlju, kjer se do pred leti ni 
skoraj nič ali pa zelo malo gra
dilo, to je kratka bilanca sta

novanjskega vprašanja, pri ka
terem bi oblastva storila samo 
svoje dolžnosti, ko bi mu posve
tila vso pozornost, kakor tudi 
potrebna materialna sredstva, da 
bi se ga v skladu s potrebami 
čimprej rešilo. Od strani najod 
govornejših osebnosti so bila i 
tem v zvezi dana najboljša zago
tovila, samo da si s tem ne mo
reš kaj prida pomagati, ker si 
jih večkrat zaporedoma deležen, 
ne da bi jih videl izpolnjene.

Želeti bi bilo, da se v najslab 
šem primeru pospeši vsaj reali
zacija tistih ljudskih hiš, za ka. 
tere so bili že zdavnaj nakazani 
potrebni zneski in tudi izdelani 
ustrezni načrti, oziroma bi vsaj 
morali biti. zakaj v nasprotnem 
primeru, bi to ne predstavljalo 
samo veliko socialno krivico 
odnosu do stanovanja potrebnih 
državljanov, temveč bi to pome. 
nilo tudi občutno izgubo za dr
žavo, in to ne samo v moralnem 
pogledu, v kolikor se manjša 
zaupanje državljanov vanjo, 
ampak tudi v pogledu material
ne odgovornosti, v kolikor ne 
predstavlja neizpolnitev določe
nega javnega dela v koristnem 
času, določeno večjo ali manjšo 
materialno škodo. Pri tem se 
zdi primerno opozoriti na bese
de generalnega komisarja, ki 
jih je ob priliki svojega poro
čila za četrto obletnico italijan
ske uprave na tem ozemlju, iz
rekel na račun počasnosti iz
vajanja raznih javnih del. Re
kel je, da je vsako zavlačeva
nje javnih del nedopustno, ker 
pomeni enostavno izgubo de
narja, da je treba potemtakem 
to počasnost odpraviti ter javna 
dela izvrševati v čim krajšem 
času. Generalni komisar je imel 
popolnoma prav in želeti bi bi
lo. da bi ustrezni organi njegov 
nasvet čim natančneje upošte
vali, ter ga izpolnjevali. Na ža
lost moramo ugotoviti nasprot
no, ne samo, da ga ne upošteva
jo ter izpolnjujejo, temveč je o- 
paziti, da se je ritem admini- 
stratvino . birokratične proce 
dure na tem področju od takrat 
še znajšal, kar je v takem po 
gledu

bi se velik del te pasivnosti da
lo odpraviti s temeljito reorga
nizacijo krajevnih ustanov in to
rej s prejemom povsem novih 
zakonov, ki bi zajamčili občin
skim upravam široko upravno 
avtonomijo.

Na že omenjeni predlog po
krajinskega upravnega odbora 
je vladni komisar skrčil prora
čun dolinske občine za več kot 
8 milijonov lir. Zaradi tega bo 
poslovanje občinske uprave ob
čutno prizadeto in ne bo mogo
če izvesti del, ki so bila pred 
videna.

Drugo važno vprašanje, o kate
rem je razpravljal občinski svet 
pa ye bilo vprašanje družinske 
ga davka. Pravilnik za odmerja
nje tega davka je bil v veljavi 
že od leta 1953. Ta pravilnik je 
občinski upravni odbor ponovno 
potrdil preteklega junija, toda 
pokrajinski upravni odbor je ta 
sklep razveljavil in zahteval nov 
pravilnik, po katerem naj bi se 
družinski davek skoraj podvo
jil. Toda tej zahtevi se je dolin
ska občinska uprava odločno u- 
prla. Postavila je nov predlog, 
po katerem, naj bi se odmerja
nje družinskega davka izvajalo 
na osnovi enakega pravilnika kot 
je v veljavi v tržaški občini. To
da niti s tem predlogom se ne 
strinja pokrajinski upravni od 
bor ter še nadalje zahteva, naj 
občinska uprava v Dolini zviša 
družinski davek skupno za nad 

milijonov lir. To zahtevo pa 
je dolinska občinska uprava še 
enkrat zavrnila in vztraja pri 
ivoji zahtevi naj ostane se na 
dalje nespremenjen družinski 
davek. Kaj bo sedaj ukrenil po 
krajinski upravni odbor se ni 
znano.

Zadržanje dolinske občinske u. 
prave je povsem utemeljeno. 
Nemogoče si je zamišljati povi
šanje družinskega davka v tre
nutku, ko vlada v vsej občini 
velika kriza, bodisi zaradi pre
majhnega zalužka. bodisi zaradi 
brezposelnosti.

Problemi 
devinsko- 
nabrežinske 
občine

Tudi devinsko - nahrežinski 
občinski svet je na svoji redni 
seji, ki je bila v petek, raz
pravljal o problemih, ki so 
združeni s skrčenjem občinske
ga proračuna. Kot je znano je 
pokrajinski upravni odbor tudi 
devinsko - nahrežinski občini 
skrčil proračun za nad 18 mi
lijonov lir, in to kljub temu. da 
je bil ta letos manjši od prora
čuna preteklega poslovnega leta.

Zaradi tega skrčenja bi bila 
seveda tudi devinsko - nabrežin-

občina precej resno prizade
ta. Občinski svetovalci so n* 
petkovi seji, potem, ko so pre
učili postavke, ki so bile črtane 
iz proračuna, ostro kritiziral' 
kriterij, po katerem se je ravnal 
pokrajinski upravni odbor.

Med drugim, naj navedem® 
primer, ki je nedvomno zel® 
zgovorna priča po kakšnem me
rilu se je ravnal pokrajinski "" 
pravni odbor pri odločanju “ 
krčenju proračuna. V novem 
občinskem proračunu je bil« 
med drugim postavka glede «" 
preme novega šolskega poslopja 

Cerovljah. ki bo v kratkem 
dokončano. Kljub temu, da j* 
oprema novega poslopja nujo® 
potrebna, ako se hoče doseči, da 
bo poslopje služilo namenu. **" 
radi katerega je bilo zgrajen®- 
je pokrajinski upravni odbor p®- 
polnoma črtal to postavko 12 
občinskega proračuna. Prav ta
ko je bila črtana postavka gle' 
de zgraditve avtomobilskega p®'- 
ka v Devinu, ki je nujno poli*- 
ben — in so prav oblasti že več
krat postavljale zahtevo, naj t>> 
ga zgradili —. Črtana je bila tu' 
di postavka o postavitvi spomc" 
nika padlim, občutno pa je bil* 
skrčena postavka o stroških 28 
kurivo v šolskih poslopjih in ®' 
stroških vrtcih. Toda pok'8 
jinski upravni odbor se 111 
zadovolil s tem, da je čil* 
določene postavke ali jih zm®®!* 
šal, temveč je zahteval, naj ob 
činska uprava poviša občinsk8 
davke za okrog 3 milijone l'r' 
Zaradi tega vlada tudi v tej ®b" 
čini veliko nezadovoljstvo.

Na petkovi seji je župan F°r' 
lan poročal tudi o nedavnih r**! 
govorih, ki jih je imel v zve*1 
z občinskimi problemi, z vl®^ 
nim komisarjem, kateremu jf 
predočil med drugim tudi neg8 
livne posledice, ki bi jih i^c 
lo za vso občino, «krčenje obe'?' 
skega proračuna. Podžup®8 
Škrk pa je med drugim g®v°r 
o nujnosti novega zakona n ®* 
tonomiji in o demokraričn*'11 
poslovanju občinskih uprav lef 
drugih krajevnih ustanov.

Reorganizacija na področj" 
občinskih uprav in večja avto"9 
mija istih, bosta omogočili o1* 
drugim tudi zagotovitev veej' 
sredstev, ki so potrebna za Pr8 
vilno poslovanje ne le občins* 
uprav marveč tildi drugih k1* 
jevnih ustanov. Ta reorgani**' j 
ja in pa zakon, ki bo odgovar) 
današnji stvarnosti, bosta p2*’8 
dia tudi do tega, da bodo obč'11 
ske uprave in druge krajev8 
ustanove lažje uravnovesile 
je proračune, zaradi česar
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bo več potrebna državna Pm*
pora za kritje primanjkljaj11 
Zato pa je potrebno, da se okr< 
pi naša odločna borba za 
jem novega zakona. MerodaJ" 
činitelje je treba prisiliti, da Pr 
itopijo h konkretnemu prip'8*
Ijanju tazadovnvih zakon
predpisov in določil, ki bod®
skladu z današnjo stvarnostjo
torej z zahtevami in potreb* 
občinskih uprav in vseh 
nov.

Izlet v Budimpešto

Čestitke
Pred kratkim je naš tovariš 

in požrtvovalni godbenik Hadri
jan Cotič iz Križa dopolnil 50 
let življenja. Uredništvo «Dela» 
mu za to priliko vošči obilo 
zdravja, družinske sreče in uspe
hov pri delu ter da bi se še 
mnogo, mnogo let tako nesebi
čno udejstvoval na kulturnem 
področju kot se je v preteklosti.

Združenje za kulturne stike 
z ljudskimi demokracijami pri
redi za božične počitnice pet
dnevni izlet na Madžarsko. Iz
leta se lahko udeleže le člani 
in prijatelji omenjenega Zdru
ženja. Namen izleta je: Še bolj 
utrditi prijateljske vezi in med- 
sebojno spoznavanje med držav. 
Ijani Italije in L.R. Madžarske.

Odhod iz Benetk bo 22. de
cembra ob 18,13., prihod v Bu
dimpešto pa je predviden za 23. 
decembra ob 20,25. Udeleženci 
bodo med drugim, po želji, lah
ko pristovovali slovesni polnoč
nici v budimpeštanski stolnici in 
eni gledališki predstavi. Cena iz
letu : hrana in stanovanje 20 
tisoč lir, potovanje iz Benetk 
v Budimpešto in nazaj 16.120 
lir. Potuje se z osebnim potnim

listom. Za pojasnila se ob***1 f 
na Center za kulturne stikf 
deželami ljudske demokracij5 
Trstu. ul. S. Nicolo 11, dr»t 
nadstr., telef. 29-403.

„ Don Pasquale* 
v Trstu

V nedeljo popoldne je 
pokroviteljstvom tržaške Ule 
ne matice gostovala v *

Lubliofskupina umetnikov iz

Slovensko gledališče v Trstu
V nedeljo 6. t.m. ob 16. uri na Kontovelu in
v torek 8. t.m. ob 16. uri v dvorani na stadionu 
«Prvi maj», Vrdelska cesta 7

JOSIP TAVČAR
NICKY-ZLATI DEČEK

komedija v treh dejanjih
Igralska šola

V torek 8. t.m. ob 20 uri v Borštu in 
v sredo 9. t.m. ob 20.30 uri na Opčinah

CLAUDE ANDRE' PUGET 
SREČNI DNEVI 
komedija v treh dejanjih

ki je izvajala Donizettijevo
mirno opero «Don PasqU0a «Don resqf*” . 
Kasto pili so znani slovenski F M 
vri Ladko Korošec - Don ^ j(S
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<squale, Sonja Hočevar 
no, Janez Lipušček - Eme 
Marcel Ostaševški - Dr. 
testa in Tone Kozlevčar - 
ter pianist prof. Ciril C1^ 
ki je opero tudi vodil. ^

Opera je bila izvedena ^ 
običajnega orkestra, kar j* 
lo nekaj povsem novega 
vilno javnost, ki se je > 
priliki, kljub zelo slabem1* 
menu, zbrala v dvorani n<i 
dionu al.majy>. ^

Prireditev je vsem ^
in z raznih strani je jljjl 

ie'ijo, da bi do 
nasto porov prišlo tudi v * 

Upati je, do bo Glasbelt& 
tiča, seveda v mejah mo*11 
to tudi upoštevala.
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